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Osiedla zamiast zieleni?
Kolorowo i świątecznie 
na rynku
\\\ PIASECZNO 

Tradycyjnie już w Niedzielę 
Palmową na rynku  
w Piasecznie odbył się 
kiermasz wielkanocny.  
Na mieszkańców czekała moc 
atrakcji oraz przysmaki,  
a do niektórych stoisk  
już od godz. 10 ustawiały się 
długie kolejki.

W ramach wydarzenia w tej edycji kiermaszu na mieszkańców czekały  
liczne stoiska handlowe

Kolejne decyzje w sprawie planów dla Kolejowej zapadną podczas ostatniej 
sesji rady miejskiej tej kadencji, która odbędzie się 27 marca

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA

dokończenie na str. 3
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\\\ ŁAWECZKA. 
ALEKSANDER GELMAN
Zapraszamy na wyjątkowy spektakl.
Dwoje (nieznajomych?) spotyka się 
(przypadkowo?) w teatrze. Niewinna 
rozmowa zaowocuje odświeżeniem 
skrywającej wiele żalu przeszłości.
On – Don Juan z bożej łaski, Ona – sa-
motna desperatka. Jednak pod po-
wierzchnią pozorów zawsze kipi bu-
rza emocji, które i tym razem zaczną 
wylewać się na scenę.
Jest to komedia, lecz z nutą refleksji 
– współczesna, choć od lat wielu wi-
dzom doskonale znana. Siłą spektaklu 
jest fakt, że rozgrywa się tu i teraz, niby 
przypadkiem, przy sali pełnej świad-
ków.Zapraszamy nie tyle do oglądania, co do uczestniczenia w tej prostej, zabaw-
nej, ale pełnej emocji sytuacji scenicznej.
Występują: Marta Kontny – ONA. Paweł Budziński – ON; reż. Paweł Budziński
11 kwietnia (czwartek) 2024, godz. 19.30. Dom Kultury, ul. Kościuszki 49, wstęp 
30 zł
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\\\ POWIAT 

Generalna Dyrekcja Dróg 
Krajowych i Autostrad 
otrzymała pozwolenie  
na użytkowanie środkowej 
części wylotu z Warszawy  
w kierunku Krakowa.  
Tym samym odcinek 
Lesznowola – Tarczyn 
Północ zyskał status drogi 
ekspresowej. 

D la kierowców samochodów oso-
bowych, motocykli i pojazdów 

ciężarowych o masie całkowitej do 3,5 
t, oznacza to możliwość jazdy z pręd-
kością do 120 km/h.

– Do końca marca wykonawca po-
winien zakończyć prace na terenach 
Miejsc Obsługi Podróżnych Mieszko-
wo, zlokalizowanych po obu stronach 
S7, pomiędzy węzłami Antoninów i 
Złotokłos. Po uzyskaniu pozwolenia 
na użytkowanie udostępnimy je po-
dróżnym. Do dyspozycji będą miejsca 
parkingowe, wypoczynkowe oraz sa-
nitariaty. Wyłoniony w przetargu dzier-
żawca MOP-ów rozbuduje je o funkcję 
komercyjną: stacje paliw i część gastro-
nomiczną. W kwietniu rozpocznie się 
ostatni etap prac związanych z realiza-
cją kontraktu, remont 17 km dotych-
czasowego przebiegu DK7 od Sękocina 

Starego do Rembertowa. Potrwają one 
do końca III kwartału br. 

– Przypomnijmy, że przed ubiegło-
rocznym weekendem majowym udo-
stępniliśmy kierowcom ciąg główny 
S7 pomiędzy węzłami Lesznowola i 
Tarczyn na zasadzie przejezdności, w 
pełnym przekroju dwóch pasów ru-
chu na odcinku ponad 17-kilometrów 
trasy. Połączyliśmy funkcjonujące już 
odcinki S7 od strony Warszawy i Grój-
ca i tym samym zmieniliśmy układ 
komunikacyjny na południe od stolicy 
Polski. Rozdzieliliśmy wspólny prze-
bieg dwóch dróg ekspresowych, S7 i 
S8, który dotychczas kumulował się 
na odcinku pomiędzy węzłem Opacz 

na Południowej Obwodnicy Warsza-
wy oraz Jankami. Trasa wylotowa w 
kierunku Krakowa rozpoczyna się na 
węźle Warszawa Lotnisko, a dwujez-
dniową drogą dojedziemy do położne-
go blisko 240 km dalej węzła Miechów. 
W tym roku wydłużymy S7 na południe 
o kolejne kilometry. Po udostępnieniu 
odcinka Miechów – Szczepanowice 
połączymy się z już funkcjonującym 
Szczepanowice – Widoma, a w listopa-
dzie planujemy udostępnić dalszy ciąg 
do węzła Mistrzejowice i tymczasowe-
go połączenia z Północną Obwodnicą 
Krakowa S52 – czytamy w komunikacie 
prasowym GDDKiA.

Agnieszka Piechowska

Trasa S7 na odcinku  
Lesznowola – Tarczyn Północ 
drogą ekspresową

Na odcinku trasy S7 Lesznowola – Tarczyn kierowcy mogą już jeździć  
z prędkością 120 km/h
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    OBWIESZCZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO
o wszczęciu postępowania

Na podstawie art. 11d ust. 5 i 6 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003r. o szczególnych zasadach 
przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg (t.j. Dz. U. z 2024 r. poz. 311), zawiadamiam,  
że w dniu 13 marca 2024 r. zostało wszczęte postępowanie w sprawie udzielenia zezwolenia na 
realizację inwestycji drogowej budowy drogi gminnej:
inwestor:      Burmistrz Miasta i Gminy Góra Kalwaria, ul. 3 Maja 10, 05-530 Góra Kalwaria                       
inwestycja:  budowa drogi gminnej dla zadania: budowa ul. Walewickiej w Górze Kalwarii i Karolinie     
Działki przeznaczone pod realizację inwestycji drogowej 
– w liniach rozgraniczających projektowanej drogi:
drukiem wytłuszczonym – działki pod przejęcie przez jednostkę samorządu terytorialnego, 
(w nawiasach podano nr działki po podziale, po przecinku działki po podziale poza inwestycją 
pozostające przy aktualnym właścicielu) oznaczone wg katastru nieruchomości  numerami:
w jednostce ewidencyjnej Góra Kalwaria – miasto:
obręb 9-01: 108, 107/1 (107/5, 107/6), 110 (110/1, 110/2);
obręb 9-02: 28/3 (28/4, 28/5), 27/2 (27/3, 27/4), 26/4 (26/9, 26/10), 33/2 (33/4, 33/3), 8/5 (8/8, 8/7), 
8/6 (8/10, 8/9), 8/3 (8/12, 8/11), 10/2 (10/4, 10/3);
w jednostce ewidencyjnej Góra Kalwaria – obszar wiejski:
obręb 0018 Karolina: 233/2, 137/2 (137/3, 137/4), 159 (159/1, 159/2), 140 (140/1, 140/2);
– działki w pasie drogowym dróg krajowych nr 50 i 79:
jednostka ewidencyjna Góra Kalwaria – miasto, obręb 9-02: 33/1, 10/1, 26/3;
jednostka ewidencyjna Góra Kalwaria – obszar wiejski, obręb 0018 Karolina: 137/1

Akta sprawy do wglądu znajdują się w Starostwie Powiatowym w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14, 
05-500 Piaseczno, kancelaria Architektoniczno-Budowalna, od poniedziałku do piątku w godzinach 
8-16, gdzie można zgłaszać ewentualne uwagi i wnioski do czasu wydania orzeczenia w sprawie.  
Zgodnie z art. 49 ustawy – Kodeks postępowania administracyjnego doręczenie uważa się za dokonane 
po upływie czternastu dni od dnia publicznego ogłoszenia.     

Jednocześnie zgodnie z art. 49a k.p.a. informuje się, że o innych czynnościach,  z wyjątkiem 
zawiadomienia o wydaniu decyzji, organ będzie informował poprzez obwieszczenie w Biuletynie 
Informacji Publicznej.

Z up. Starosty Piaseczyńskiego mgr inż. Sylwia Moszczyńska-Staś 
Naczelnik Wydziału Architektoniczno-Budowlanego

Nr rej. Nr rej. ARB.6740.1.5.2024.GM               
Publiczne obwieszczenie nastąpiło w dniu: 27.03.2024 r.
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C o roku w Niedzielę Palmową w 
Piasecznie, na rynku i w jego oko-

licach odbywa się kiermasz wielka-
nocny. Miasto tłumaczy potrzebę or-
ganizowania tego przedświątecznego 

spotkania kultywowaniu świątecznych 
tradycji, a także budowaniu wspólnoty 
mieszkańców i poczucia tożsamości. 
Ideą kiermaszu jest także zwrócenie 
uwagi na prace lokalnych rękodziel-

ników – tradycyjnie przygotowywane 
ozdoby czy wyroby spożywcze. 

I tak w ramach wydarzenia w tej 
edycji kiermaszu na mieszkańców 
czekały liczne stoiska handlowe z pi-
sankami, palmami wielkanocnymi, 
rękodziełem, wędlinami i wypiekami 
domowymi. Najmłodsi rozwiązywali 
wiosenne zagadki z upominkami. Chęt-
ni mogli także oddać elektrośmieci, a w 
zamian otrzymywali sadzonki roślin. 
Ponadto odbyły się ekowarsztaty. 

Zgodnie z miejską tradycją bur-
mistrz Piaseczna Daniel Putkiewicz zło-
żył mieszkańcom świąteczne życzenia.

Tekst i zdjęcia Anna Żuber

Kolorowo i świątecznie na rynku

Kiermasz to okazja do zakupu wypieków domowych, wyrobów wędliniarskich, 
ale też rękodzieła. Jak na Niedzielę Palmową przystało, mieszkańcy mogli  
zakupić palmy wielkanocne

Zgodnie z miejską tradycją 
burmistrz Piaseczna 

Daniel Putkiewicz  
złożył mieszkańcom 
świąteczne życzenia

dokończenie ze str. 1
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\\\ GÓRA KALWARIA 

Już 11 razy w Górze Kalwarii 
odbyło się Misterium Męki 
Pańskiej.

P odczas wydarzenia odgrywana jest 
historia sprzed 2 tys. lat. W sobotę 

23 marca nie zabrakło jednak nowości 
– byli nowi aktorzy, nowa scena i nowe 
pieśni. Ciekawostką może być fakt, że w 

rolę Jezusa wcielił się Łukasz Mianow-
ski, mieszkaniec Góry Kalwarii, który 
rok temu grał Judasza. Dodatkowo nie 
zabrakło nawiązań do dziejów dawnej 
Góry Kalwarii, czyli Nowej Jerozolimy, 
w której co roku wystawiano Mękę 
Pańską. Widowisko ma zatem charak-
ter religijno-kulturowy, ale pielęgnuje 
też lokalną tradycję. 

Wydarzenie odbyło się obok koś-
cioła Na Górce i trwało blisko 2 godziny. 

Organizatorem jest Bractwo Misterium 
Męki Pańskiej, a patronem honorowym 
– metropolita warszawski kard. Kazi-
mierz Nycz. Wydarzenie dofinansowała 
gmina Góra Kalwaria, przeznaczając na 
ten cel 38 tys. zł.

Jeśli nie mogliście uczestniczyć w 
tym wydarzeniu, możecie obejrzeć je-
go nagranie na stronie www.kalwaria-
-mazowsza.org.

Agnieszka Deja

Misterium 
Męki Pańskiej

\\\ PIASECZNO 

Policjanci zatrzymali 23-latka, 
który w niedzielę rano  
(17 marca) włamał się  
do jednego z salonów 
urody przy ul. Puławskiej. 
Mężczyźnie grozi 5 lat 
więzienia.

I nformację o włamaniu przekazano 
oficerowi dyżurnemu Komendy 

Powiatowej Policji w Piasecznie. – Na 
miejsce natychmiast zadysponowani 
zostali policjanci, pełniący służę na te-

renie miasta i gminy Piaseczno – rela-
cjonuje st. asp. Magdalena Gąsowska, 
rzeczniczka piaseczyńskiej policji. – 
Kiedy dotarli na miejsce wskazane w 
zgłoszeniu, zauważyli, że szklane drzwi 
do lokalu są wyłamane, a sprawca... 
smacznie śpi na jednym z foteli. Mun-
durowi musieli przerwać drzemkę, 
którą urządził sobie mężczyzna. Ten, 
był wyraźnie zdenerwowany, że ktoś 
śmie go budzić. Otwierając oczy, jakby 

nie dowierzał, co się dzieje i dlacze-
go przed jego oczami ukazali mu się 
policjanci – dodaje st. asp. Magdalena 
Gąsowska.

\\\   Nie potrafił wyjaśnić  
swojego zachowania

Mundurowi przebadali 23-latka al-
komatem. Okazało się, że ma w wydy-
chanym powietrzu blisko 1,5 promila 
alkoholu. Mężczyzna trafił do policyjnej 
celi. Funkcjonariusze natomiast zajęli 
się gromadzeniem materiału dowodo-
wego, w tym przesłuchaniem właści-
ciela lokalu. Okazało się, że poza szy-
bą, uszkodzeniu uległy szafki, kanapa 
oraz kosmetyki, a łączna wartość strat 
sięgnęła 8000 złotych. I cała historia, 

choć nieco humorystyczna, 23-latkowi 
przyniosła niechlubny wpis na karcie 
karnej. Mężczyzna, po nocy spędzo-
nej w celi, usłyszał zarzut zniszczenia 
mienia, do którego się przyznał. Nie 
był w stanie jednak wyjaśnić swojego 
zachowania. – Tłumaczył jedynie, że był 
pijany i właściwie niczego nie pamięta. 
Niepamięć nie pozwoli mu jednak unik-
nąć odpowiedzialności za to, co zrobił, a 
przestępstwo z art. 288 § 1 – zagrożone 
jest karą pozbawienia wolności od 3 
miesięcy do lat 5 i tyle właśnie grozi 
mężczyźnie.

Czynności w sprawie objęte są 
nadzorem Prokuratury Rejonowej w 
Piasecznie.

Anna Żuber/KPP Piaseczno

Włamał się do salonu urody 
i zasnął

Mężczyzna, po nocy spędzonej w celi, usłyszał zarzut zniszczenia mienia

Okazało się, że poza szybą, 
uszkodzeniu uległy szafki, 

kanapa oraz kosmetyki, 
a łączna wartość strat 
sięgnęła 8000 złotych
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URZĄD MIASTA I GMINY PIASECZNO  ul. Kościuszki 5, tel. 22 70 17 500, www.piaseczno.eu

P R O M O C J A

Wybory samorządowe 2024 
– jak głosować?

Zachęcamy do wzięcia udziału w wybo- 
rach samorządowych. Decyzje podejmo- 
wane przez wybranych 7 kwietnia 2024 r.  
przedstawicieli władz lokalnych będą doty- 
czyć naszego najbliższego otoczenia i spraw, 
które wiążą się z naszą codziennością – sta- 
nu dróg, transportu publicznego, dostępu  
do terenów zielonych, szkół, oferty kultu- 
ralnej, opieki społecznej, troski o zabytki,  
ład przestrzenny, ochronę środowiska i wie- 
le innych spraw lokalnych, za które odpo- 
wiadają poszczególne jednostki samorządu 
terytorialnego.

Rejestr wyborców 
i obwody głosowania

Przed wyborami warto sprawdzić czy 
jesteśmy ujęci w stałym obwodzie głosowa- 
nia w Centralnym Rejestrze Wyborców na 
obszarze danej jednostki samorządu tery- 
torialnego. Z automatu trafiamy tam przy  
zameldowaniu na pobyt stały. Możemy  
również złożyć wniosek o ujęcie w stałym 
obwodzie głosowania w miejscu, w którym 
nie mamy zameldowania na pobyt stały, ale 
stale zamieszkujemy. Wniosek można złożyć 
w formie papierowej lub postaci dokumen-
tu elektronicznego. Do wniosku należy do- 

łączyć dokument potwierdzający stałe za- 
mieszkiwanie na terenie gminy poprzez 
okazanie Piaseczyńskiej Karty Mieszkańca 
lub dołączenie np. umowy najmu, rachunku 
za media na swoje dane lub oświadczenie 
właściciela lokalu z podaniem numeru księ- 
gi wieczystej. Wniosek należy złożyć naj- 
później do 2 kwietnia 2024 r. w Urzędzie  
Miasta i Gminy w Piasecznie przy ul. Koś- 
ciuszki 5 w pokoju nr 22 lub 23 bądź elek-
tronicznie poprzez aplikację mObywatel lub 
stronę gov.pl. W wyborach samorządowych 
nie ma możliwości pobrania zaświadczenia 
o prawie do głosowania i dopisania się do 
spisu na jedno głosowanie.

Jak sprawdzić, gdzie będziemy głosować 
7 kwietnia 2024 roku? Możemy to zrobić  
w serwisie mObywatel po zalogowaniu się  
przez profil zaufany, e-dowód lub banko- 
wość elektroniczną albo korzystając z aplika- 
cji mObywatel. W gminie Piaseczno jest 48 
stałych obwodów do głosowania. Ich lista  
opublikowana jest na stronie internetowej 
gminy www.piaseczno.eu, a także w ob- 
wieszczeniach papierowych umieszczonych 
na tablicach ogłoszeniowych. W lutym 2024 
roku nastąpiła niewielka zmiana stałych ob- 
wodów głosowania. Największa zmiana do- 

tyczy mieszkańców ulicy Jarząbka, którzy od 
najbliższych wyborów nie będą już głoso-
wać w Przedszkolu nr 4 w Piasecznie przy  
ul. Fabrycznej 13, lecz w Szkole Podstawo- 
wej nr 4 w CEM w Piasecznie przy ul. Jana 
Pawła II 55. 

Lista kandydatów 
i karty do głosowania

Listę zarejestrowanych kandydatów na 
burmistrza, radnych gminy, powiatu oraz sej- 
miku wojewódzkiego sprawdzimy na stron-
ie Państwowej Komisji Wyborczej: https://
wybory.gov.pl/samorzad2024/pl. 

Podczas głosowania w lokalu wyborczym 
otrzymamy 4 karty do głosowania. Na po-
szczególnych kartach znajdą się kandydaci 
do rady miejskiej, rady powiatu, sejmiku 
oraz kandydaci na burmistrza. Na każdej 
z kart wskażemy swojego kandydata po-
przez zaznaczenie kratki przy wybranym 
nazwisku. Możemy oddać głos na jednego 
wybranego kandydata na każdej z list. Aby 
nasz głos był ważny musimy zaznaczyć tylko 
jedną kratkę (dwie przecinające się linie)  
na jednej liście do głosowania. 

Lokale wyborcze będą otwarte w godzi- 
nach 7.00-21.00.

Wybory samorządowe odbędą się 7 kwietnia 2024 r. Zdecydujemy w nich o tym, kto będzie nas reprezentował 
w Radzie Miejskiej w Piasecznie, w Radzie Powiatu Piaseczyńskiego oraz w Sejmiku  

Mazowieckim. Mieszkańcy gminy zdecydują również o wyborze Burmistrza Miasta i Gminy Piaseczno.

\\\ PIASECZNO 

W czwartek 21 marca  
w Przystani pod Klonami 
odbyła się pierwsza debata 
kandydatów na burmistrza 
Miasta i Gminy Piaseczno. 

Spośród trojga ze zgłoszonych kan-
dydatów w debacie udział wzięli 

obecny burmistrz Daniel Putkiewicz 
(KWW Koalicja Obywatelska) oraz Jan 
Kurzępa (KW Prawo i Sprawiedliwość). 
Odmówiła jedynie Joanna Otręba (Na-
sza Gmina – Nasz Powiat). 

\\\   Szkoła, basen,  
przychodnia i super kładka

Kandydaci musieli najpierw zmie-
rzyć się z pytaniami przygotowanymi 
przez redakcję Przeglądu Piaseczyń-
skiego, w czterech kategoriach: inwe-
stycje, sport, kultura oraz komunikacja 
i transport. Pośród kluczowych inwe-
stycji, które zrealizowaliby w przyszłej 
kadencji, Daniel Putkiewicz wymienił 
m.in. szkołę w Julianowie, basen oraz 
salę teatralno-kinową, natomiast Jan 
Kurzępa zapowiedział zmiany związa-
ne z przychodnią przy ul. Fabrycznej 
oraz budowę nowej, jak również rea-
lizację super kładki przy dworcu PKP.

Kandydaci byli też pytani o dzia-
łania proekologiczne czy wspierające 

lokalny sport i kulturę, jakie zamie-
rzają podjąć działania, jeśli w kolej-
nej kadencji przyjdzie im sprawować 
urząd burmistrza. – Moim marzeniem 
jest sala widowiskowo-kinowa, która 
będzie symbolem naszego miasta i w 
niej każda impreza będzie wyjątkowa. 
Tutaj ufam naszemu Centrum Kultury, 
które świetnie wsłuchuje się w głosy 
mieszkańców – mówił Daniel Putkie-
wicz o tym, jakie wydarzenie kulturalne 
rekomendowałby w przyszłej kaden-
cji. – Jeżeli chodzi o rozwój kultury to 

oprócz ośrodka kultury, nie mamy ni-
czego takiego, co przyciągałoby rodzi-
ny, młodzież, żeby fajnie spędzić czas 
– stwierdził Jan Kurzępa. – Gmina bę-
dzie miała pieniądze na rozwój kultury 

i rozwój intelektualny, bo to podstawa 
dla młodzieży – dodał. – Oprócz cen-
trum kultury mamy jeszcze bibliote-
kę miejską i muzeum, które za chwilę 
otworzymy – przypomniał w kolejnej 
swojej odpowiedzi Daniel Putkiewicz. 

\\\   Zgodni co do autobusów
Pytany o działania wspierające roz-

wój komunikacji w gminie Daniel Put-
kiewicz wymienił zwiększanie kursów 
autobusów. – To jest trochę niezależne 
od gminy, ale staramy się to robić, wa-

loryzując operatorom wynagrodzenia, 
choć wiemy, że będzie to kosztować 
coraz więcej – mówił obecny włodarz. 
– Dlatego trzeba zadbać o pieniądze i 
znaleźć dodatkowe, taką możliwość da 

nam utworzenie metropolii warszaw-
skiej. – Tak jak jest rozwiązane połą-
czenie między Piasecznem a Warszawą, 
te buspasy, to chyba nikt nie ma prob-
lemu z zatłoczeniem i przedostaniem 
się w tę stronę, co staje się potwornym 
problemem, jeżeli chodzi o naszą gminę 
– podkreślił Jan Kurzępa, kandydat PiS-
-u. – Nasze „elki”, siedemsetki przepeł-
nione potwornie, nie są w stanie prze-
wieźć tyle ludzi, ile chce tymi liniami 
jeździć. – Tabor jest w tak złym stanie 
technicznym, że skargi na pewno do 
pana docierają, do mnie dotarły wczo-
raj – dodał, zwracając się do obecnego 
burmistrza. Kurzępa zapewniał, że jeśli 

zostanie burmistrzem, będzie dążył do 
zmiany firmy obsługującej gminę na 
lepszą, albo do zdopingowania obecne-
go operatora do poprawy taboru oraz 
zapewnienia jak największej liczby kur-
sów w godzinach szczytu. 

W ramach debaty kandydaci odpo-
wiadali także na pytania internautów, a 
następnie zadawali je sobie nawzajem. 
Całą „bitwę” o Piaseczno znaleźć można 
na profilu Przeglądu Piaseczyńskiego 
na Facebooku.

Przypominamy, że wybory samo-
rządowe już 7 kwietnia. 

Tekst i zdjęcia Anna Żuber

Pierwsza „bitwa” o Piaseczno za nami

Od lewej: obecny burmistrz Daniel Putkiewicz z Komitetu Wyborczego  
Wyborców Koalicji Obywatelskiej oraz Jan Kurzępa, kandydat KWW Prawa  
i Sprawiedliwości

Na widowni nie zabrakło zwolenników obu kandydatów na włodarza miasta  
i gminy w przyszłej kadencji
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\\\ URSYNÓW 

W ubiegłym tygodniu  
w Warszawskim Szpitalu 
Południowym na Ursynowie 
otwarto miejską poradnię 
leczenia niepłodności. Jak 
informują władze stołecznego 
ratusza, placówka będzie 
ubiegała się o środki z budżetu 
państwa na przeprowadzanie 
procedury zapłodnienia 
pozaustrojowego in vitro.

W otwarciu nowej poradni uczest-
niczyła m.in. minister zdrowia 

Izabela Leszczyna, a także Rafał Trza-

skowski, prezydent Warszawy. – Ot-
wieramy poradnię, żeby od samego 
początku pomagać rodzicom, którzy 
starają się o dziecko. W drugim eta-
pie będziemy stawali do rządowego 
konkursu. Chcemy stworzyć pierwszy 
samorządowy ośrodek leczenia nie-
płodności przy użyciu metody in vitro 

w Polsce – zapowiedział prezydent 
Rafał Trzaskowski, podczas wizyty. – 
W ten sposób wyznaczamy trendy w 
ochronie zdrowia. Warszawa wspiera 
mieszkańców w spełnianiu ich marzeń 
o rodzicielstwie poprzez np.: finanso-
wanie in vitro z budżetu miasta. Ale 
teraz, kiedy zadanie to przejmuje rząd, 
my jako samorząd chcemy iść o krok 
dalej – dodał.

Przypomnijmy, że obecny rząd 
planuje, że od 1 czerwca rozpocznie 
się finansowanie leczenia niepłodno-
ści, w tym procedury zapłodnienia 
pozaustrojowego, z budżetu państwa. 
Na ten cel zostanie przeznaczone 500 
mln zł.

W ramach miejskiej poradni lecze-
nia niepłodności przy ul. Pileckiego pa-

cjenci będą mieli dostęp do opieki m.in.: 
ginekologa, androloga, endokrynologa 
oraz psychologa.

Anna Żuber/inf.

Szpital Południowy z poradnią 
leczenia niepłodności

W poradni leczenia niepłodności przy ul. Pileckiego pacjenci będą mieli dostęp 
do opieki m.in.: ginekologa, androloga, endokrynologa oraz psychologa

Chcemy stworzyć 
pierwszy samorządowy 

ośrodek leczenia 
niepłodności metodą  

in vitro

\\\ PIASECZNO 

W środę 3 kwietnia o godzinie 
18.00 w Centrum Edukacyjno-
Multimedialnym w Piasecznie 
odbędzie się Piaseczyńska 
Debata Wyborcza, 
organizowana przez 
Młodzieżową Radę Gminy.

J ak poinformowała Młodzieżowa Ra-
da Gminy Piaseczno zaproszenie do 

wzięcia udziału w debacie skierowa-
no do wszystkich 3 komitetów, które 
zgłosiły swoich kandydatów do walki 
o fotel burmistrza, ale udział weźmie 
w niej tylko dwóch. – KWW Koalicja 
Obywatelska oraz KWW Prawo i Spra-
wiedliwość odpowiedziały pozytywnie 
na udział ich kandydatów w debacie 
– przekazał Szymon Król, sekretarz 
Młodzieżowej Rady Gminy Piaseczno. 

–  Pełnomocniczka KWW Nasza Gmina 
i Nasz Powiat w imieniu kandydatki 
podziękowała za zaproszenie i poin-
formowała, że przesłała je kandydat-
ce. Pani Joanna Otręba nie udzieliła 
odpowiedzi na pierwsze zaproszenie 
przekazane przez Panią Pełnomocnik 
oraz na drugie przesłane przez jej pub-
liczny profil na Facebooku pomimo od-
czytania wiadomości – dodał Szymon  
Król.

Debata będzie składała się z trzech 
części. W pierwszej odbędzie się au-
toprezentacja kandydatów, w kolejnej 
pytania zadawane będą w ramach 
kampanii „Pytamy o zielone”, w której 
MRGP bierze udział. Następnym punk-
tem będą pytania od publiczności skie-
rowane do obydwu kandydatów, a na 
koniec nastąpi podsumowanie debaty 
przez kandydatów.

Anna Żuber

Piaseczyńska 
Debata Wyborcza
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\\\ PIASECZNO 

W piątek 15 marca  
odbyła się pierwsza Gala 
Kultury, podczas której 
świętowano 50-lecie istnienia 
Centrum Kultury. 

Uroczysta, niezwykle elegancka 
Gala Kultury była okazją do 

świętowania 50-lecia, ale też złożenia 
podziękowań partnerom i ludziom 

kultury oraz zaprezentowania insty-
tucji i grup twórczych, które wspierają 
działania kulturalne. Gala była także 
sposobnością do przedstawienia ze-
społu pracowników Centrum Kultury 
i ich codziennej pracy na rzecz budo-
wania oferty kulturalnej dla miasta. 
Wiele z tych osób związanych jest z CK 

(niegdyś Ośrodkiem Kultury), nawet  
od 30 lat. 

CK jest organizatorem wydarzeń 
kulturalnych, skierowanych do różnych 
grup odbiorców. Podczas gali na telebi-
mie zaprezentowano krótkie relacje z 
najciekawszych wydarzeń, które przez 
lata przyciągnęły rzeszę widzów. 

O wspaniałą oprawę muzyczną wy-
darzenia zadbali: Anna Faber (harfa), 
Zuzanna Całka (pianino), Małgorzata 
Duk-Nowosad (wokal), Adam Rossa 
(fortepian) oraz duet Michał Wojnarski 
(trąbka) i Jarosław Zawadzki (saksofon, 
syntezator). 

Anna Żuber

Świętowali 50-lecie istnienia Centrum Kultury

Centrum Kultury jest organizatorem wydarzeń kulturalnych, skierowanych do różnych grup odbiorców. Gala była także 
okazją do przedstawienia pracowników Centrum Kultury i ich codziennej pracy na rzecz budowania oferty kulturalnej
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\\\ GÓRA KALWARIA 

W poniedziałek 18 marca 
burmistrz Arkadiusz 
Strzyżewski wręczył akty 
powierzenia stanowisk 
dyrektorów trzem pedagogom.

W dwóch przypadkach obyło 
się bez zaskoczeń. Zespołem 

Szkolno-Przedszkolnym w Kątach dalej 
kierować będzie Arletta Zduńczyk, któ-

ra jest dyrektorem placówki od 2011 
roku. Obecnie otrzymała powierzenie 
stanowiska do połowy 2029 roku.

Bez zmian także w Przedszkolu Sa-
morządowym w Baniosze. Do połowy 
2028 roku kierować nim będzie Mał-
gorzata Kamińska, która od 1 września 
2023 roku pełniła obowiązki dyrektora 
tej placówki. 

Zmiany doczeka się natomiast 
Zespół Szkół Ogólnokształcących w 
Górze Kalwarii. Stery po dotychcza-
sowej dyrektor Jolancie Fudale przej-
muje Tomasz Art. Od 1 lipca 2024 
roku do końca sierpnia 2028 roku 
poprowadzi placówkę składającą się 
ze Szkoły Podstawowej nr 1 i Liceum 
Ogólnokształcącego im. ks. Zygmun-
ta Sajny. Na Facebooku Gminy krótko 
zaprezentowano sylwetkę nowego  
dyrektora:

– Ma 38 lat i jest nauczycielem hi-
storii, wiedzy o społeczeństwie oraz 
przedmiotu historia i teraźniejszość 
w Zespole Szkół nr 1 (szkoła gastro-
nomiczna) w Górze Kalwarii, a także 
Szkole Podstawowej im. Orła Białego 
w Brześcach – poinformowano.

Agnieszka Deja

\\\ POASECZNO 

Nie wiesz, kto startuje  
w nadchodzących 
wyborach samorządowych? 
Odpowiedź znaleźć możesz 
w przestrzeni publicznej, 
bo banery, z których zerkają 
na mieszkańców kandydaci 
startujący w wyborach, zalały 
nie tylko miasto. Kiedy będą 
musiały zniknąć?

P odobnie jak w wyborach parla-
mentarnych, które odbyły się jesie-

nią ubiegłego roku, jedną z ulubionych 
przez kandydatów form promocji są 
banery. Tych jest znacznie więcej niż 
w ubiegłym roku i to, mimo iż uchwa-
ła krajobrazowa w gminie Piaseczno 
zakazuje ich rozwieszania na płotach 
czy bramach. 

Miasto przypomina, że nadrzęd-
ną nad uchwałą regulacją jest kodeks 
wyborczy. – Kwestia umieszczania 
plakatów i haseł wyborczych w prze-
strzeni publicznej jest uregulowana 
w Kodeksie wyborczym, czyli akcie 
prawa wyższego rzędu. Oznacza to, że 
związane z wyborami plakaty czy ba-
nery nie podlegają zapisom uchwały 
krajobrazowej, która jest aktem prawa 
miejscowego – tłumaczy na swojej stro-

nie internetowej Urząd Miasta i Gminy 
Piaseczno. – Zgodnie z Kodeksem wy-
borczym plakaty i hasła wyborcze moż-
na umieszczać na ścianach budynków, 

przystankach komunikacji publicznej, 
tablicach i słupach ogłoszeniowych, 
ogrodzeniach, latarniach, urządzeniach 
energetycznych, telekomunikacyjnych i 
innych, po uzyskaniu zgody właściciela 
lub zarządcy nieruchomości, obiektu 
albo urządzenia. Ich lokalizacja musi 

też uwzględniać bezpieczeństwo w 
ruchu drogowym. Co bardzo istotne, 
kampania wyborcza rozpoczyna się 
dopiero w dniu zarządzenia wyborów, 
a umieszczający swoją reklamę wybor-
czą kandydat musi na niej oznaczyć na-
zwę komitetu wyborczego, czyli może 
to nastąpić dopiero po zarejestrowa-
niu komitetu przez organ wyborczy. 
Materiały promocyjne kandydatów 
umieszczane przed wskazanym termi-
nem traktowane są jak inne reklamy 
i podlegają regulacjom zawartym w 
uchwale krajobrazowej. 

Na usunięcie z przestrzeni publicz-
nej banerów wyborczych kandydaci i 
ich komitety będą mieli 30 dni, licząc 
od zakończenia wyborów.

Tekst i zdjęcie Anna Żuber

Nowi dyrektorzy Banery znów zalały miasto
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 Kim jest Krzysztof Bajkowski – kandy-
dat na burmistrza Gminy Konstancin-Je-
ziorna?
Nazywam się Krzysztof Bajkowski. Mam 38 
lat, jestem absolwentem Szkoły Głównej 
Handlowej. Prowadziłem własną działalność 
gospodarczą a także prowadziłem biura dla 
kilku firm. Prywatnie jestem mężem oraz oj-
cem. Od 2018 r. radnym gminy Konstancin-
-Jeziorna. 

 Skąd u Pana zainteresowanie samorzą-
dem lokalnym?
Działania samorządowe mam we krwi. Moi 
dziadkowie z obydwu stron byli sołtysami, 
natomiast mój tata radnym. Mieliśmy tak-
że burmistrza w rodzinie. To akurat Lublin 
i czasy przedwojenne. W Lublinie znajduje 
się ulica jego nazwiska.

Od zawsze byłem uczony żeby pomagać 
innym i być wrażliwy na ich potrzeby. Kie-
dy dorastałem jeszcze bardziej zaintereso-
wałem się tym co dzieje się w środowisku 
lokalnym i tym jak różne decyzje władzy, 
mają bezpośredni wpływ na życie mieszkań-
ców. Pamiętam powódź z 2010 roku i to jak 
dotkliwie doświadczyli jej skutków miesz-
kańcy mojego rejonu, w tym także moja 
rodzina. Może gdyby wcześniej na szczeblu 
samorządowym zapadły inne decyzje doty-
czące bezpieczeństwa lokalnego w takich 
sytuacjach to do podtopień by nie doszło? 
Następnie angażowałem się w akcje lokalne. 
Powołałem grupę „Rowerowy Konstancin”, 
organizowaliśmy wspólne wycieczki ro-
werowe po okolicy i nie tylko. Później były 
ekospływy kajakowe rz. Jeziorką, zainicjo-
wanie w ramach grupy projektowej budżetu 
partycypacyjnego, wypożyczalnia rowerów 
veturilo czy lodowisko, skwer z placem za-

baw przy ul. Kołobrzeskiej. W międzyczasie 
działałem również w wolontariacie. 

 Co jest Pana motywacją do działania  
w samorządzie?
Lubię pomagać ludziom, rozumiem i wspie-
ram ich potrzeby. Jeśli mam pozytywny 
wpływ na rzeczywistość to czuję ogromną 
satysfakcję i wdzięczność. Myślę, że samo-
rząd jest do tego dobrym miejscem gdyż 
ma się decyzyjność w sprawach, które do-
tyczą ogółu mieszkańców – komunikacja 
miejska, inwestycje, infrastruktura itd. Nasza 
społeczność to nasza mała ojczyzna, o którą 
należy dbać. 

Uważam, że ważne jest aby działać wspól-
nie bez względu na poglądy. Kierowałem 
się tą dewizą przez ostatnie 5 lat w Radzie 
Miejskiej. Jako jedyny radny prowadziłem 
stronę w mediach społecznościowych czę-
sto komunikując się z mieszkańcami. Każdy 
wiedział, że jeśli jest potrzebne wsparcie – to 
należy zgłosić się do mnie. Rozmawiałem, 
doradzałem, pomagałem. Moje inicjatywy  
i działania – niejednokrotnie przynosiły kon-
kretne rezultaty.

 Jest Pan radnym gminy Konstancin-Je-
ziorna od 2018 r. Jak Pan wspomina mija- 
jącą kadencję? Co uważa Pan za najwięk-
szy sukces?
Był to bardzo wymagający czas. Samo to, 
że kadencja trwała dłużej niż była zaplano-
wana, sprawił, że do podjęcia było więcej 
decyzji, a inne się przedłużały. Za jedno  
z najważniejszych wydarzeń ostatniej ka-
dencji w samorządzie uważam obronę gmi-
ny przed sprzedażą za bezcen 190 hektarów 
ziem (w tym działki 35 ha, na której znajduje 
się boisko w Oborach). W 2019 r. organizo-
wałem sesję nadzwyczajną z uchwałami, 

które anulowały zgody na sprzedaż mająt-
ku w tym pozbycia się właśnie tego miej-
sca. Dzięki temu kluby piłkarskie w naszej 
gminy do tej pory mogą z niego korzystać.  
Przed sprzedażą udało się także ochronić 
kompleks parowozowni na ul. Pułaskiego 
4. Chciałbym żeby w przyszłości to miejsce 
zostało wyremontowane i mogło służyć 
mieszkańcom.  

Z mojej inicjatywy udało się uzyskać 
zgodę władz by przeznaczyć dla ZHP jedną  
z działek gminnych. Bardzo mi zależy na dal-
szym wspieraniu harcerstwa, które w ciągu 
ostatnich zaledwie kilku lat niesamowicie 
się rozwinęło. Były też inne inicjatywy m.in. 
rozpoczęcia transmisji wideo posiedzeń ko-
misji Rady Miejskiej, wprowadzenie systemu 
czujników jakości powietrza i zwiększenia 
sumy wysokości dotacji na wymianę źródeł 
ogrzewania, wprowadzenie programu zni-
żek dla rodzin wielodzietnych, wsparcie OSP 
(m.in. uchwała o zwiększeniu ekwiwalentu 
za służbę). 

Ostatnio gorącym tematem są Łąki 
Oborskie. Rada Miejska przegłosowała po-
zytywnie złożoną przeze mnie uchwałę o 
rozpoczęciu zmiany planu miejscowego 
Łąk Oborskich (TAK dla parku przyrodniczo-
-kulturowego i terenu rekreacyjnego, NIE 
dla pola golfowego i ponad 20 budynków 
mieszkalnych).  

 Czym charakteryzuje się powołany 
przez Pana komitet wyborczy Współpra-
ca Ponad Podziałami? 
Nasz komitet tworzą osoby związane z naszą 
gminą, którym naprawdę zależy na popra-
wie życia naszej lokalnej społeczności. Nie 
utożsamiamy się z żadną partią polityczną. 
Jesteśmy komitetem lokalnym, ponadpar-

tyjnym. W naszej grupie są osoby w różnym 
wieku, o różnych poglądach i wykonujący 
przeróżne zawody. Mamy różne doświad-
czenia życiowe i zawodowe, ale wspaniale 
się uzupełniamy i pomagamy sobie nawza-
jem. Łączy nas chęć działania, kreatywność 
i wiara w to, że samorząd gminny może wy-
glądać inaczej! Chcemy łączyć a nie dzielić, 
szukać rozwiązań a nie problemów. 

 Jakie są najważniejsze punkty Pana 
programu wyborczego?
Nasz program wyborczy podzieliliśmy na 
kilka podpunktów m.in.: gmina przyjazna 
dla mieszkańców, utrzymanie statusu uzdro-
wiska i ochrona przyrody, poprawa komu-
nikacji miejskiej w naszej gminie, remonty 
dróg, wsparcie OSP i harcerstwa, utworzenie 
m.in. Młodzieżowego Centrum Kultury czy 
Parku Regionalnego Urzecza, wykorzystanie 
potencjału Parku Zdrojowego czy uspraw-
nienie budżetu obywatelskiego. Jesteśmy 
też otwarci na pomysły mieszkańców i ich 
sugestie. 

Szczegółowe informacje można znaleźć 
na stronie www.ponadpodzialami.com.pl 
Znajduje się tam także interaktywna mapa 
z naszymi pomysłami. 

 Co innowacyjnego chciałby Pan wpro-
wadzić jako burmistrz w samorządzie?
Na pewno jednym z punktów byłaby popra-
wa transparentności. Należałoby uspraw-
nić komunikację na linii Mieszkańcy-Rada 
Miejska-Burmistrz. Urząd powinien być 
miejscem przyjaznym dla wszystkich. Chcie-
libyśmy m.in. wydzielić indywidualne strefy 
obsługi mieszkańców (gwarancja poufno-
ści) czy wprowadzić specjalną lokalną apli-
kację (nawiązanie do warszawskiej 19115). 
Byłby tam m.in. harmonogram odbioru 

odpadów, możliwość zgłaszania usterek  
i awarii czy komunikowane najważniejsze 
informacje z gminy. 

Ważnym punktem dla lokalnej społecz-
ności byłoby też aktywne pozyskiwanie 
środków unijnych i krajowych na potrzeby 
gminy.  

 Konstancin-Jeziorna to wyjątkowe 
miejsce – jedyne uzdrowisko na Mazow-
szu. Czy według Pana wykorzystujemy 
jego potencjał?
Uważam, że nasza gmina nie wykorzystuje 
do końca swojego potencjału. Mamy piękne 
tereny, które oczywiście trzeba chronić, ale 
można też odpowiednio zagospodarować, 
oczywiście z poszanowaniem przyrody. 
Stworzenie tras edukacji przyrodniczej, 
plaża nad Jeziorką (istniała taka m.in. przed 
II wojną światową), wspieranie lokalnych 
inicjatyw i produktów, działania na rzecz 
czystego powietrza itd. Warto byłoby też 
bardziej postawić na sport czy działania 
prozdrowotne. 

 Czego możemy życzyć Panu a czego 
naszej Gminie? 
Mnie dalszej chęci do działania oraz krea-
tywności, a naszej Gminie dobrego zarzą-
dzania. Wierzę, że wspólnymi siłami można 
zrobić jeszcze wiele dobrego tak by nasza 
gmina była przyjazna zarówno mieszkań-
com jak i turystom!

 Dziękuję za rozmowę.

Wywiad z Krzysztofem Bajkowskim – kandydatem 
na burmistrza Gminy Konstancin-Jeziorna i obecnym radnym

Nadrzędną nad uchwałą 
regulacją wieszanie 

banerów jest kodeks 
wyborczy
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Oczywiście tak samo mówiono i przy okazji wy-
borów parlamentarnych i prezydenckich i wszystkich 
poprzednich, ale tym razem faktycznie te wybory są 
wyjątkowe. Przeszłość. Te wybory kończą bowiem niety-
pową, jedyną w swoim rodzaju kadencję samorządów, 
która trwała aż 5,5 roku. I to faktycznie jest zjawisko 
historyczne, warte podsumowania oraz refleksji.

Warto bowiem pamiętać, że nie ma dobrej przyszło-
ści bez mądrej analizy przeszłości.

Mogłabym w tym momencie zarzucić Państwa da-
nymi statystycznymi, że np. w kończącej się VIII kadencji 
odbyło się 67 posiedzeń Rady Miejskiej Konstancina-
-Jeziorny albo że obrady trwały 390 godzin (co daje po-
nad dwa tygodnie bez przerwy). Mogłabym też pobawić 
się w kronikarza i wylistować, co po kolei się wydarzyło, 
myślę jednak, że wartość takiej wyliczanki nie byłaby 
wielka. Zamiast tego, wolę więc skupić się na samorzą-
dowych kamieniach milowych, które miały wpływ na 
funkcjonowanie naszej gminy i zmieniły podejście jej 
mieszkańców do 222 spraw związanych z samorządem.

Ważna ustawa
Wprowadzona na początku kadencji zmiana prze-

pisów ustawy o samorządzie gminnym nałożyła m.in. 
obowiązek transmitowania sesji i komisji, co w założe-
niach ma ułatwić mieszkańcom dostęp do szczegółów 
omawianych spraw i zwiększyć transparentność pracy 
rady miejskiej. W Konstancinie-Jeziornie ustawa ta zo-
stała przyjęta z życzliwością. Mieszkańcy mają potrzebę 
i słuszne oczekiwania co do tego, żeby to, co się dzieje 
w samorządzie, było uczciwe i poważne. Trzeba patrzeć 
władzy na ręce na każdym poziomie. Nie tylko w sejmie, 
ale i w samorządzie. Dobrze więc, że mamy dziś takie 

narzędzia. Jak te zmiany wpłynęły na codzienne funk-
cjonowanie? Powiedziałabym, ciekawie. Z jednej strony 
jak patrzę na wystąpienia koleżanek i kolegów radnych 
to chyba jest w nich trochę więcej gestów teatralnych, 
ale z drugiej strony jest też większe skupienie na celu 
i na sprawach naprawdę ważnych. Kiedy rozmawiam 
z mieszkańcami, to mam wrażenie jeszcze większego 
zainteresowania sprawami procedowanymi w urzę-
dzie. Mówią, że oglądają transmisje, sami zgłaszają dużo 
wniosków, sprawdzają głosowania. Nie raz mieszkańcy 
stawiali się na komisjach lub sesjach w pełnej gotowości, 
żeby brać sprawy w swoje ręce i wyrazić swój zdecydo-
wany sprzeciw. Takim przykładem może być stanowcze 
NIE dla projektu budowy pola golfowego czy sprzedaży 
Glinianek. I właśnie takie osobiste zaangażowanie cieszy 
mnie najbardziej.

Nowa komisja
W mijającej kadencji została powołana doraźna ko-

misja Do Spraw Polityki Senioralnej, której przewodni-
czył radny Ignacy Gołębiowski. Na jej posiedzeniach 
zajmowaliśmy się liczną grupą społeczną, jaką stanowią 
seniorzy po 60. roku życia. Jest ich już w Konstanci-
nie-Jeziornie ponad 5 500 osób, a biorąc pod uwagę,  
że mamy w Polsce społeczeństwo starzejące się – bę- 
dzie ich pewnie coraz więcej. Ważnym elementem pracy 
komisji było wypracowanie (po długich rozmowach  
z burmistrzem) lokalizacji dla budowy DZIENNEGO  
DOMU POBYTU SENIORA.

Pandemia
Z uwagi na pandemię Koronawirusa mieszańcy 

mieli utrudniony dostęp do uczestnictwa w sesjach  

i komisjach. Przepisy jasno określały liczbę osób, które 
mogły być wpuszczone na sesje. Były nawet wydawane 
numerki uprawniające do wejścia na sesję, co pewnie 
niektórym z nas przypominało czasy – jak się często 
mówi „słusznie minione”. Na szczęście czasy najtrud-
niejszych restrykcji pandemicznych już minęły. Jednak 
tamte sesje i trudne sytuacje nie tylko nauczyły nas 
wszystkich wiele, ale też przypomniały, jak ważna jest 
jedność w obliczu zagrożenia.

Inwestycje w przestrzeni miejskiej
Deweloper Spółka Arche nabyła 56 ha po War-

szawskich Zakładach Papierniczych. Przedstawiciele 
dewelopera pokazali radzie miejskiej i mieszkańcom 
wizję rewitalizacji historycznych budynków, w których 
znajdzie się miejsce na budynki biurowe, na przestrzeń 
przeznaczoną na działalność kulturalną oraz na miesz-
kania wielorodzinne. Z jednej strony mieszkańcy zyskają 
miejsca pracy z drugiej natomiast, brak dróg dojazdo-
wych i szybkiej obwodnicy spowoduje korki i zanie-
czyszczenie powietrza. 

W tej kadencji wybudowano nową ulicę w Biela-
wie – Powsińską. Kiedy była projektowana, wywoły-
wała dużo emocji wśród mieszkańców Bielawy, co jest 
jak najbardziej zrozumiałe. Cieszy jednak, że w końcu  
w naturalny sposób wpisała się już w nasz krajobraz i wszy-
scy chętnie z niej korzystamy, żeby sprawniej dojechać  
czy wrócić z Warszawy.

Przechadzając się uliczkami Mirkowa widzimy zaś 
pięknie odrestaurowany Dom Ludowy, gdzie znajdu-
je się Muzeum Wycinanki, które może pochwalić się 
kolekcją wycinanek liczącą ponad 100 lat. Coś niesa-
mowitego.

To krótkie podsumowanie opiera się na moim su-
biektywnym wyborze spraw i zmian, które uważam za 
najciekawsze. Oczywiście, ilu radnych tyle opinii, więc 
jakbyśmy spytali innych radnych o ich wybór, to pew-
nie ten zestaw przedstawiałby się nieco inaczej, ale nie  
o to chodzi, byśmy wszyscy mieli taki sam punkt wi- 
dzenia – ale o to, byśmy tę naszą różnorodność poglą-
dów szanowali i uwzględniali w mądrym rządzeniu  
na rzecz dobra mieszkańców. Czego serdecznie życzę 
zarówno kierowanej przeze mnie radzie kończącej  
bieżąca kadencję jak też tej przyszłej, która już niedłu- 
go zacznie stawiać swoje kamienie milowe.

Agata Wilczek 
Przewodnicząca Rady Miejskiej Konstancin-Jeziorna

Refleksja nad przeszłością drogą do dobrej 
przyszłości Konstancina-Jeziorny
Tegoroczne wybory samorządowe w Konstancinie-Jeziornie obrodziły dużą ilością kandydatów. Większość z nich  
ma na ustach hasło o wyjątkowości tych wyborów. Mówią „Drodzy Wyborcy, to historyczny moment!”. 

\\\ KONSTANCIN-JEZIORNA 

Radni kończącej się 
kadencji najpewniej nie 
pochylą się nad projektami 
planów miejscowych 
zagospodarowania 
przestrzennego dla rejonu 
ulicy Kolejowej. Gdyby zostały 
przyjęte w obecnej wersji,  
w miejscu terenów wyrosłaby 
zabudowa wielorodzinna  
i intensywna jednorodzinna, 
czemu sprzeciwiają się 
mieszkańcy. Ci widzieliby 
tam publiczne tereny zielone, 
rekreacji, kultury czy basen 
miejski.

W styczniu tego roku projekty 
miejscowego planu zagospo-

darowania przestrzennego centrum 
Konstancina-Jeziorny w rejonie ul. Ko-
lejowej (etap 1 i 2) wraz z prognozami 
oddziaływania na środowisko wyłożo-
no do publicznego wglądu. Podczas 67. 
sesji Rady Miejskiej Konstancin-Jezior-
ny, ostatniej w tej kadencji, w porządku 
obrad znaleźć miały się uchwały z ww. 
projektami. Dokumenty dopuszczają 
w tym miejscu jako dominującą zabu-
dowę wielorodzinną i jednorodzinną, 
czemu sprzeciwiają się mieszkańcy. 

\\\   „Powinniśmy poczekać”
W środę (20 marca) projekty 

uchwał z planami miały być opiniowa-
ne przez członków komisji ładu prze-
strzennego i spraw komunalnych. Na 
jej obrady przyszło wielu mieszkańców 
reprezentowanych m.in. przez lokal-
ne stowarzyszenia: Nasz Konstancin i 
Towarzystwo Miłośników Piękna i Za-
bytków Konstancina. Ci apelowali o nie-
procedowanie planów dla ul. Kolejowej 
i pozostawienie dalszych decyzji w ich 
sprawie nowym władzom Konstanci-

na-Jeziorny. To między innymi w związ-
ku z ich postulatami, ale także innych 
radnych, Agata Wilczek, przewodniczą-
ca rady miejskiej, złożyła w tej sprawie 
formalny wniosek. – Burmistrz złożył 
oba projekty i są w porządku obrad, 
ale umieszczałam je z myślą, żeby i tak 
ich nie procedować – wyjaśniła. – To 
jest bardzo poważna sprawa, trzeba się 
tym zająć starannie. Składam wniosek, 
aby nie procedować dziś tych planów.

Członkowie komisji jednogłośnie 
zdecydowali, że nie będą opiniować 
podczas prac komisji ww. dokumentów. 

– Powinniśmy poczekać i zobaczyć, jak 
nowa rada i nowy burmistrz odniesie 
się do tych planów – powiedziała An-
na Borowska, przewodnicząca komisji 
ładu przestrzennego i spraw komunal-
nych. 

Głosowanie podczas komisji nie za-
myka całkowicie sprawy. – Na najbliż-
szej sesji zgłoszę wniosek o zdjęcie z 
porządku obrad uchwał z projektami 
obu planów – zadeklarowała Agata Wil-
czek. Jak mówi przewodnicząca rady, 
sądząc po dotychczasowych głosach 
pozostałych radnych, nie wejdą one 
pod obrady.

\\\   Wzajemne pretensje
Po głosowaniu podczas komisji 

wciąż toczyły się zażarte dyskusje na 
temat przyszłości tych terenów. Miesz-
kańcy nie kryli żalu do urzędników, że 
ci podsunęli radzie miejskiej projekty 
planów tuż przed samymi wyborami 
samorządowymi. Urzędnicy tłumaczyli 
natomiast, że rozwiązania planistycz-
ne były przygotowywane przez kilka 
lat, wielokrotnie omawiane i byli nie-
zadowoleni z podjętej właśnie przez 
radnych decyzji. – Dostaliście państwo 
możliwość wypowiedzenia się w tej 
sprawie w sposób formalny, nie w ku-
luarach. Nawet nie podjęliście dyskusji, 
która wcale nie oznaczałaby uchwale-
nia planu – mówiła Ewa Klimkowska-

-Sul, kierowniczka wydziału planowa-
nia przestrzennego. – Przychodzą do 
was mieszkańcy, mówią, zróbcie teren 
sportowy, a może teren zieleni. To ma 
wszystko konsekwencje finansowe. 
Scenariuszy rozwoju tego terenu jest 
mnóstwo, ale państwo powiedzieliście 
dziś w mojej ocenie, jako kierownika 
wydziału, „nie obchodzi nas to, niech 
to robi ktoś inny” – dodała. – Kiedyś 
muszą zapaść jakieś decyzje i zapadają 
one w określonych gremiach – odparła, 
pytana o emocjonalny stosunek w tej 
sprawie. – Mówienie, że rada dostała 
to na ostatnią chwilę jest nieprawdą 
– dodała. Ewa Klimkowska-Sul przypo-
mniała też, że przygotowany wcześniej 
projekt planu z większą ilością zieleni 
również został oprotestowany przez 
mieszkańców.   

\\\   Zrównoważyć  
i dać szansę młodym

– Wydaje mi się też, że to zadanie 
dla nowej rady, ale przestrzegam nowe-
go burmistrza i nową radę, żeby nie by-
ło odwrócenia o 180 stopni. Tereny zie-
lone w tym miejscu to zły pomysł. Trze-
ba to zrównoważyć i zwrócić uwagę na 
jeden podstawowy czynnik, czyli de-
mografię – stwierdził radny Arkadiusz 
Zewar. – W bardzo ograniczony sposób, 
ale trzeba dać szansę młodym ludziom 
na to, co ich stać, czyli niekoniecznie 

wille za kilka milionów złotych, tylko 
na możliwość kupna segmentu, czy 
mieszkanka w rozsądnej cenie, bo za 
chwilę będziemy mieli średnią wieku 
w Konstancinie 60 lat – dodał. 

– Jako mieszkańcy zwróciliśmy 
się do komisji ładu przestrzennego 
o zdjęcie z porządku obrad planu za-
gospodarowania ul. Kolejowej etap 1 
i 2, ponieważ zaproponowany przez 
urząd plan proponuje na tym terenie 
zabudowę wielorodzinną i intensywną 
jednorodzinną, która sprowadzi kilka 
tysięcy nowych mieszkańców – mówi 
Marek Górski ze stowarzyszenia Nasz 
Konstancin. – Spowoduje to paraliż 
komunikacyjny miasta i zagrożenie 
utraty statusu uzdrowiska. Plan ten nie 
uwzględnia terenów zielni publicznej i 
rekreacji. Mieszkańcy na tym terenie 
widzieliby zabudowę wyłącznie jed-
norodzinną mało intensywną – o czym 
głośno mówią od 4 lat na powtarzają-
cych się konsultacjach. Plany te będą 
generowały ogromne koszty dla gmi-
ny związane z różnego rodzaju infra-
strukturą. Dlatego zgłosiliśmy komisji, 
żeby tym problemem zajął się nowy 
burmistrz i nowa rada miasta – dodaje.

Kolejne decyzje w sprawie planów 
dla Kolejowej zapadną podczas ostat-
niej sesji rady miejskiej tej kadencji, 
która odbędzie się 27 marca o godz. 10. 

Anna Żuber

Osiedla zamiast zieleni? Burza na obradach komisji

„Wydaje mi się też, że to 
zadanie dla nowej rady”

dokończenie ze str. 1
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\\\ KRAJ 

1 marca zmieniły się 
graniczne kwoty przychodu 
dla pracujących rencistów 
i emerytów, którzy nie 
ukończyli powszechnego 
wieku emerytalnego (60 lat 
kobieta/65 lat mężczyzna). 
Będą wyższe, dzięki czemu 
seniorzy będą mogli więcej 
dorobić do swoich świadczeń 
o ponad 240 zł.  

O soby, które pobierają wcześniejszą 
emeryturę, czy rentę podejmując 

lub kontynuując zatrudnienie, muszą 
pamiętać o tym, że dodatkowe zarobki 
mogą wpływać na wysokość pobiera-
nego świadczenia. Jeśli przychód prze-
kroczy określone progi – 70 proc. i 130 

proc. przeciętnego miesięcznego wyna-
grodzenia, to ZUS może zmniejszyć lub 
zawiesić wypłacane świadczenie.

– Limity zarobkowe zmieniają się 
co 3 miesiące. Od marca 2024 r. do maja 
2024 r. dolna kwota bezpiecznego do-
rabiania wyniesie 5 278,30 zł brutto. To 
o ponad 240 zł więcej niż dotychczas. 
Zarobki do tej kwoty miesięcznie nie 

spowodują zmniejszenia wypłacanej 
przez ZUS emerytury lub renty. Na-
tomiast, żeby Zakład nie wstrzymał 
wypłaty świadczenia, dodatkowy 
miesięczny przychód przez najbliższe 
trzy miesiące, począwszy od marca, nie 
powinien być wyższy niż 9802,50 zł 
brutto – informuje Wojciech Ściwiarski, 
rzecznik prasowy ZUS w wojewódz-
twie mazowieckim.

Jeżeli emeryt lub rencista przekro-
czy 70 proc. przeciętnego miesięcz-
nego wynagrodzenia ogłoszonego 
za IV kwartał 2023 (5 278,30 zł), ale 
nie zarobi więcej niższy niż 130 proc. 
(9802,50 zł) ZUS zmniejszy mu świad-
czenia o kwotę przekroczenia, jednak 
nie więcej niż o kwotę maksymalne-
go zmniejszenia. Kwota maksymal-
nego zmniejszenia wynosi od marca  
890,63 zł – dla emerytur i rent z tytu-
łu całkowitej niezdolności do pracy, 
668,01 zł – dla rent z tytułu częściowej 
niezdolności do pracy, oraz 757,08 zł – 
dla rent rodzinnych, do których upraw-
niona jest jedna osoba.

\\\   Kto może dorabiać  
bez ograniczeń

– Limity osiąganych zarobków 
nie dotyczą emerytów, którzy ukoń-
czyli powszechny wiek emerytalny 
(60/65 lat). Wyjątek stanowią senio-
rzy, którym ZUS podwyższył wyliczo-
ną emeryturę do kwoty świadczenia 
minimalnego (od marca 1780,96 zł 
brutto). Wówczas, jeżeli przychód z ty-
tułu pracy przekroczy wysokość kwo-
ty podwyższenia do minimalnej eme-
rytury, to świadczenie za dany okres 
będzie wypłacane w niższej kwocie, 
tj. bez dopłaty do minimum – dodaje  
rzecznik.

Wysokością swoich zarobków nie 
muszą przejmować się niektórzy ren-
ciści. Dotyczy to osób, które pobierają 
renty dla inwalidów wojennych, inwa-
lidów wojskowych, których niezdol-
ność do pracy związana jest ze służbą 
wojskową. Ten przywilej dotyczy rów-
nież rent rodzinnych przysługujących 
uprawnionym do tych świadczeń. Limi-
tami przychodów nie muszą przejmo-
wać się także osoby, które mają usta-
loną emeryturę z tytułu ukończenia 
powszechnego wieku emerytalnego, a 
pobierają z ZUS-u rentę rodzinną, która 
jest kwotowo korzystniejsza.

ZUS/inf.pras.

Od marca wcześniejsi 
emeryci i renciści 
mogą zarobić więcej

\\\ CZERSK 

W poniedziałek 18 marca 
podpisano umowę  
z wykonawcą rozbudowy 
Szkoły Podstawowej  
im. Kawalerów Orderu 
Uśmiechu w Czersku.

Umowę w obecności uczniów, 
nauczycieli, rodziców oraz rad-

nych podpisali burmistrz Arkadiusz 
Strzyżewski, skarbnik gminy Ewa 
Sobiepanek i Dariusz Żak, właściciel 
Korporacji Budowlanej DARCO Dariusz  
Żak.

Kontrakt opiewa na kwotę 10,38 
mln zł brutto, z czego 8,1 mln zł gmina 
uzyskała z dofinansowania z Rządowe-
go Funduszu Polski Ład: Programu In-
westycji Strategicznych. Na wykonanie 
rozbudowy firma ma rok. Do sierpnia 
2025 roku placówka powiększy się o 

ponad 1000 mkw. powierzchni użyt-
kowej.

– Powstanie nowe, trzykondyg-
nacyjne skrzydło budynku. Przybędą: 
nowa sala dla zerówki wraz z zaple-
czem, kuchnia ze stołówką, mała sal-
ka gimnastyczna dla uczniów klas 1-3 
oraz trzy sale lekcyjne do nauczania 
początkowego, gabinety pedagoga, lo-
gopedy, do terapii indywidualnej oraz 
pielęgniarki i wicedyrektora, a także 7 
klasopracowni i sala multimedialna ze 
strefą wypoczynku – czytamy na stro-
nie urzędu.

Oprócz tego powstać ma parking 
na 25 miejsc. Przeniesiony zostanie też 
plac zabaw, który wyposażony zostanie 
w nowe urządzenia.

Na nową przestrzeń czeka nie tyl-
ko dyrekcja i nauczyciele, lecz przede 
wszystkim uczniowie i rodzice, którzy 
przez długi czas zabiegali o rozbudo- 
wę.

– Radość i wdzięczność przepełnia-
ją nasze serca. Dziękujemy wszystkim, 
których interesowały kłopoty lokalo-
we Szkoły Podstawowej w Czersku, a 
zwłaszcza tym, którzy wspierali, prze-
konywali, pisali, działali, rozmawiali, 
chodzili, podpowiadali... W jedności 
siła – można przeczytać komentarz na 
Facebooku Urzędu Gminy.

Agnieszka Deja

Rozbudują szkołę
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Wysokością swoich 
zarobków nie muszą 

przejmować się  
niektórzy renciści
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Drodzy Mieszkańcy,
Od zawsze jestem osobą zaangażowaną w życie 

społeczne Mieszkańców Gminy:
• Obecnie Radna mijającej kadencji Rady Miejskiej, 
pełniąca obowiązki przewodniczącej Komisji Ładu 
Przestrzennego i Spraw Komunalnych;
• Radna Gminy dwóch kadencji w latach 2002-2010;
• Przewodnicząca Rady Osiedla Grapa nieprzerwanie 
od 2011 roku;
• Były Członek Rady Nadzorczej Spółdzielni Miesz-
kaniowej Lokatorsko-Własnościowej w latach 1995 
– 2007.

Jestem kandydatką na Radną do Rady Miejskiej. 
Zawsze wierzyłam w potęgę wspólnoty i moc dialo-
gu, dlatego pragnę być Waszym głosem i reprezen-
tować Wasze sprawy w samorządzie. Znacie mnie 
Państwo od 30 lat jako lokalną przedsiębiorczynię 
prowadzącą firmę, która jest dla mnie wspaniałym 
miejscem dającym możliwość spotkań i rozmów  
z Mieszkańcami. Tak jak dążę do dobrego zarządza-
nia moją firmą, tak samo będę pracować na rzecz 
Gminy, przynosząc doświadczenie i zaangażowanie 
w rozwój naszej lokalnej Społeczności. 
Dlaczego warto oddać głos właśnie na mnie?
• Doświadczenie – moje doświadczenie w biznesie 
nauczyło mnie podejścia do problemów w sposób 
praktyczny, dlatego z całą pewnością będę wnosiła 
realne rozwiązania dla codziennych wyzwań naszej 
Społeczności;
• Zaangażowanie w sprawy lokalne – od wielu lat 
jestem silnie związana z naszą społecznością i za-
angażowana w lokalne inicjatywy, co bez wątpienia 
pozwoli mi na skuteczne reprezentowanie Waszych 
potrzeb;
• Dostępność i otwartość na dialog – zawsze byłam 
otwarta na dialog z Mieszkańcami dlatego zapew-
niam, że Wasze głosy będą wysłuchane, a moja praca 
w samorządzie oparta będzie na Waszych potrze-
bach i sugestiach.

Z pasją podchodzę do budowania lepszego jutra – wiem, że zawsze jest przestrzeń do poprawy jakości życia wszystkich 
Mieszkańców. Dlatego zwracam się do Państwa o poparcie mojej kandydatury przy urnie wyborczej. 

C o roku wiosną wraz z deszczowym 
marcem wraca do mnie ten zapach 

budzącej się przyrody i ten koloryt 
lekkiej zielonej mgiełki na drzewach 
wzdłuż rzeki. Jadę wówczas nad zalew 
obok Upustu na Jeziorce i obserwuję 
wodospad, który wiosną jest bardziej 
groźny niż w upalne lato, bo rzeka to-
czy dużo więcej wody przy wiosennych 
roztopach. W tym roku jeszcze tam nie 
byłam, bo ponoć miejsce to, staje się 
zbyt ludne.

\\\   Inny świat
Zawsze była w tym miejscu jakaś 

magia, choć co roku obserwuję tu zmia-
ny i nie zawsze na lepsze. Pamiętam to 
miejsce sprzed kilku dziesięcioleci, gdy 
jeszcze nie było zarośnięte krzewami i z 
Upustu roztaczał się widok na okolicz-
ne wzgórza zwane Górkami Szymona, 
a w miejscu, gdzie dziś jest spory staw, 
była rozłożysta polana, gdzie można 
było rozłożyć koc, poopalać się i poczy-
tać książkę, pograć w kometkę. Była tu 
kiedyś przystań kajakowa, w latach 50. 
nawet kawiarenka. Układano dechy 
do tańca i sprzedawano oranżadę w 
butelkach z białym kapslem. Potem to 
wszystko zniknęło, aby pod koniec lat 

70. XX w. pojawił się bar o nazwie Amo. 
Był to czas kartek na wszystko, tak w 
skrócie. A tu jakby inny świat. Delicje 
bez kartek, lody w kubeczkach z Hor-
texu, kawa, herbata i piwo. Jak to było 
możliwe, że wszędzie w sklepach bra-
kowało piwa, a tu nigdy? Postawiono 
urokliwy, drewniany dom, taki trochę 
w stylu góralskim, z dachem krytym 

drewnianym gontem. Jeszcze pamię-
tam ladę, tuż przy niej szybę, a za szy-
bą kartkowe słodycze, a tu bez kartek. 
Jakież to było piękne, jak wtedy można 
było poczuć się w innym świecie, trochę 
zachodnim, choć nikt z nas nie wiedział, 
jak ten zachodni świat wygląda.

Nie byłam zbyt wtajemniczona, 
kto konkretnie jest właścicielem baru. 
Opowiadano, że jest nim pan pułkow-

nik. Jedni twierdzili, że to emerytowany 
pilot, inni, że to oficer MO stąd nazwa 
AMO, ale to drugie to był raczej żart. 

Pan pułkownik mieszkał w Zalesiu 
na ul. Modrzewiowej i miał na nazwi-
sko Kubaszek. Najwidoczniej miał roz-
ległe układy i koneksje, bo nigdy tu nie 
zabrakło ani wafelków Prince Polo, ani 
złotego napoju. Dziś jak to wspominam, 

to aż się dziwię, jak to było możliwe, 
że żyliśmy w tak idiotycznych czasach, 
w których na półkach sklepowych był 
tylko ocet i czasami dżemy z Hortexu.

Z czasem w Amo wprowadzono 
frytki i kiełbasę z grilla podawaną z 
cebulką, zdaje się, że bywała także ka-
szanka. Piwo Warka w butelkach z czer-
woną nalepką i papierosy Extra Mocne 
nazywane schabami też w barze były 
albo mentolowe Zefiry, od których to 
fajek dostawało się bezpłodności, jak 
twierdzili znawcy. Obawiam się, że to 

nie do końca była prawda, bo jakoś to 
pokolenie palaczy ma spadkobierców, 
czyli bujda na resorach.

\\\   Zniknęły kałuże 
i wróbli też nie ma

Z niektórych opowieści o panu 
pułkowniku dowiedziałam się, że za-
trudniał nawet pana sprzątającego bar 
Amo, ale nie tylko, bo pan sprzątał tak-
że w dużej odległości od baru las i górki. 
Pan pułkownik uważał, że skoro klien-
ci zabierali z baru piwo na wynos, to 

istnieje możliwość, że gdzieś zostawią 
w okolicy butelki i tacki po kiełbasie z 
cebulką i trzeba po nich przywrócić ład 
w okolicy. No, taka moralność z innej 
epoki. To nie wszystko! Właściciel Amo 
wynajmował polewaczkę do zraszania 
ziemi, aby się w barze nie kurzyło i nie 
tylko w barze, ale także na al. Brzóz. Nie 
pamiętam, aby al. Brzóz w tym czasie 
jeździły samochody i nikomu też nie 
przychodziło do głowy, aby asfaltować 
zalesiańskie ulice. Kałuże były i ow-
szem, ale taplały się w nich wróble i 
nikomu to nie przeszkadzało. Zniknęły 
kałuże i wróbli też nie ma.

Zdjęcie z roku 1980 przedstawia 
grupę moich znajomych Grażynkę i 
Krzysia, Andrzeja, Małgosię,  i fotografa 
Ireneusza, wszyscy oni już odeszli w za-
światy, tak jak odszedł świat, w którym 
żyliśmy. Był ten świat biedny. Nie lata-
liśmy samolotami w dalekie kraje, ale 
przyjaźniliśmy się, często spotykaliśmy, 
był czas na wspólne posiedzenie przy 
piwie i dyskusje do zmroku, aż do za-
mknięcia baru Amo. Nie wiedzieliśmy 
co to korporacja, nie mieliśmy paszpor-
tów, ale też nie mieliśmy kredytów we 
frankach szwajcarskich na 30 lat, czyli 
do końca życia. Mało z nas miało nawet 
konto w banku, bo po co? Coś za coś, jak 
twierdzą znawcy życia.  

Małgorzata Szturomska

Bar Amo – inny świat

Bar Amo i tylko tabliczka została na drzewie

Las zalesiański z lekką mgiełką
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Grupa przyjaciół w barze Amo
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\\\ PIASECZNO 

Rada miejska przyjęła  
gminny program opieki  
nad zwierzętami bezdomnymi 
i mający zapobiegać ich 
bezdomności. Na jego 
realizację w tym roku 
przydzielono środki  
w wysokości 910 tys. zł,  
a znaczna ich część sfinansuje 
współpracę ze schroniskiem 
Na Paluchu, do którego trafiają 
odłowione zwierzęta.

W 2023 roku piaseczyńska Straż 
Miejska przyjęła blisko 270 

zgłoszeń związanych z bezdomnymi 
zwierzętami. Wiele z nich trafia do 
schroniska Na Paluchu, które w ramach 
współpracy z gminą Piaseczno otrzy-
ma z programu nawet 550 tys. złotych. 
Jednak program ten ma także na celu 
zapobieganie bezdomności czworo-
nogów. Zresztą akcja darmowego chi-
powania oraz bezpłatnej sterylizacji i 
kastracji psów, oraz kotów cieszy się 
w gminie ogromnym powodzeniem 
wśród mieszkańców, a miejsca dla pu-
pili w lecznicach wykonujących zabiegi, 
rezerwowane są w tempie ekspreso-
wym. Na ten cel miasto przeznaczyło 
w programie 170 tys. złotych. 

Zdaniem radnej i sołtyski Wólki Ko-
zodawskiej Joanny Morawskiej kwota 
ta mogłaby być wyższa. – Zwierzęta 
niezachipowane trafiają do schroni-
ska, za co ponosimy ogromny koszty, 
a potem wcale nie jest tak łatwo, żeby 
zwierzaka ze schroniska adoptować. 
Wiem to, bo sama przez taką procedurę 
przechodziłam – podkreślała. – Nawet 
w mojej miejscowości są obecnie do-
karmiane koty woln ożyjące, które po-
wodują depopulację ptaków. Pytanie, 
kto i w jaki sposób ma dokonać tego, że 
te zostaną odłowione, wykastrowane i 
zaczipowane, żeby nie mogły się dalej 

rozmnażać, bo to będzie potęgować 
problem. Mieszkańcy zgłaszają też, że 
możliwość darmowego zachipowania 
i wykastrowania zwierzęcia bardzo 
szybko znikła, po tym, jak gmina po-
informowała o akcji – dodała Joanna 
Morawska.

\\\   Bezdomności nie ma?
– Kwota na sterylizację w stosunku 

do roku ubiegłego i tak jest wyższa, bo 
dołożyliśmy 30 tys. zł oraz uzyskali-
śmy 20 tys. dofinansowania z urzędu 
marszałkowskiego – tłumaczył Jacek 
Anczarski, komendant Straży Miejskiej 
w Piasecznie. Z kolei wiceburmistrz 
Hanna Kułakowska-Michalak wyjaśni-
ła, że koty wolno żyjące są potrzebne, 
co potwierdzają specjaliści, z który-
mi gmina współpracuje. – W dużym 
stopniu panujemy nad tym, co się z 
nimi dzieje. Jesteśmy na bardzo dobrej 
drodze, jeżeli chodzi o kontrole wol-
no żyjących kotów na terenie miasta i 
gminy. W tej chwili nie mamy więcej 
środków na akcję czipowania, kastra-
ci i sterylizacji na ten rok, ale można o 
nie wnioskować – powiedziała Hanna 
Kułakowska-Michalak. 

Wiceprzewodniczący rady miej-
skiej Michał Rosa ocenił, że program 
jest bardzo skuteczny i dzięki niemu 

problem bezdomności zwierząt w 
gminie przestał istnieć. – Nie mamy 
watah psów, nie ma skupisk kotów 
wolno bytujących, które powodowa-
łyby dyskomfort u mieszkańców. Sam 
adoptowałem kocura wolno żyjącego 
w listopadzie ubiegłego, roku i udało 
się go uratować. Zgodnie z procedu-
rą został wykastrowany. Każdy chce 
ratować takie zwierzę, ale nie zawsze 
należy to robić – podkreślał, prosząc 
urzędników o przygotowanie pigułki 
wiedzy na temat kotów wolno żyjących. 
Hanna Kułakowska-Michalak zapowie-
działa, że takie opracowanie pojawi się 
najszybciej, jak to tylko możliwe. 

\\\   Wyleczą i dokarmią
W ramach gminnego programu 

opieki nad zwierzętami bezdomny-
mi mieszkańcy mogą zgłaszać straży 
miejskiej i to przez cały rok koty wolno 
żyjące, które wymagają kastracji lub 
leczenia. Ponadto przewiduje on środki 
na dokarmianie tych zwierząt.

Według specjalistów, na których 
powołuje się gmina, koty wolno żyjące 
są potrzebne do walki z gryzoniami. 
Ponadto powinno się je pozostawić w 
środowisku, w którym bytują, gdyż w 
schronisku po prostu się nie odnajdują. 
Lokalnie można jednak znaleźć przy-
kłady udomowienia takiego „dzikiego” 
zwierzęcia. – Od miesięcy dokarmiali-
śmy wychudzoną kotkę, która kręciła 
się w rejonie stadionu miejskiego przy 
u. 1 Maja. Dzięki współpracy ze strażą 
miejską udało się ją wysterylizować, 
czego dowodem jest wycięcie w uchu 
– opowiada pan Krzysztof. – Po tym, jak 
kotka doszła do siebie, wypuściliśmy 
ją na wolność, jednak z każdym dniem 
podchodziła do nas coraz bliżej. Rok 
temu weszła do naszego domu i tak już 
została. Okazało się, że w tym dzikim 
kocie drzemał prawdziwy pieszczoch 
– dodaje.   

Anna Żuber

Blisko milion zł na zwierzęta

W ramach programu miasto  
przeznaczy w tym roku na kastrację, 
sterylizację i czipowanie zwierząt  
170 tys. złotych

\\\ PIASECZNO 

„Od trzech godzin leżę nad 
rzeką, nie mogę wstać, nie 
wiem, gdzie jestem, potrzebuje 
pomocy...”. 41-letni zgłaszający 
tymi słowami postawił na 
równe nogi wszystkie służby. 
Jak się później okazało 
zupełnie niepotrzebnie.

F unkcjonariusze policji, ale rów-
nież inne służby reagują na każde 

zgłoszenie, które otrzymują. Wśród 
nich, niestety są również te fałszywe, 
w których przedstawione przez zgła-
szających historie nie mają nic wspól-
nego z rzeczywistością. Angażowanie 
policjantów, ratowników medycznych 
oraz strażaków, do jak się okazuje, zu-

pełnie niepotrzebnych zgłoszeń, blo-
kuje udzielenie pomocy tym, którzy jej 
naprawdę w danej chwili potrzebują. 
Tak było też pewnej nocy, kiedy to 
mieszkaniec gminy Piaseczno posta-
wił na równe nogi wszystkie służby... 
jak się później okazało – zupełnie nie-
potrzebnie.

– Od trzech godzin leżę nad rzeką, 
nie mogę wstać, nie wiem, gdzie jestem, 

potrzebuje pomocy... - tak właśnie swo-
ją historię przedstawił 41-letni miesz-
kaniec gminy Piaseczno. Ze zgłoszenia 
jasno wynikało, że potrzebuje on pilnej 

pomocy. W działania zaangażowano 
zarówno policję jak też ratowników 
medycznych oraz strażaków. Funkcjo-
nariusze przeczesywali tereny zalesio-

ne oraz pobliskie stawy we wskazanej 
przez mężczyznę lokalizacji, jednak 
nikogo tam nie znaleźli. Jak się później 
okazało, kiedy służby działały – zgła-
szający smacznie sobie spał.

Mundurowi znaleźli go, ale nie 
nad rzeką, a w jego własnym łóżku, 
do tego w takim stanie nietrzeźwości, 
że mężczyzna nawet nie był w stanie 
„dmuchnąć” w alkomat. 41-latek dalszą 
część nocy musiał już spędzić w poli-
cyjnej celi, a to skłoniło go do refleksji, 
jednak na taką było już zdecydowanie  
za późno.

Mężczyzna usłyszał zarzuty karne 
i będzie musiał ponieść konsekwencje 
swojego bezmyślnego zachowania. O 
wymiarze kary zadecyduje piaseczyń-
ski sąd, który może ukarać go grzywną 
do 5 tysięcy złotych.

Niestety, zgłoszeń takich i podob-
nych jest wiele. Wybierając numer alar-
mowy 112, naprawdę należy zastano-
wić się nad tym, czy nasze zgłoszenie 
wymaga interwencji służb i czy ta po-
moc jest nam w danej chwili potrzeb-
na. Blokując numer alarmowy swoim 
wymyślonym zgłoszeniem, odbieramy 
szansę tym, którzy jej potrzebują – pa-
miętajmy o tym!

Osoby, które w sposób nieprzemy-
ślany i bez potrzeby wzywają Policję, 
popełniają wykroczenie z art. 66 § 1 kw.

KPP Piaseczno

Twierdził, że nie wie, 
gdzie jest i potrzebuje 
pilnej pomocy

Osoby, które w sposób 
nieprzemyślany  

i bez potrzeby wzywają 
Policję, popełniają 

wykroczenie  
z art. 66 § 1 kw.

AKTUALNOŚCI
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Za swoje hasło wyborcze w 2014 roku 
przyjęłam „aktywność i zaangażowanie” 
i najkrócej mówiąc, to właśnie włożyłam 
w kadencję 2014-2018. Moimi prioryte-
tami było podnoszenie bezpieczeństwa 
w naszym powiecie i jakości pomocy  
w sytuacjach kryzysowych, a także popra-
wa sytuacji uczniów z trudnościami życio-
wymi i edukacyjnymi oraz osób z niepeł-
nosprawnościami. W kolejnych wyborach 
w 2018 roku moje hasło wyborcze brzmia-
ło „Ważny jest Człowiek”. Trudno mi znaleźć 
właściwsze określenie podsumowujące 
moje działania samorządowe. W wybo-
rach do rady powiatu w 2014 i w 2018 roku 
wielu mieszkańców Piaseczna oddało na 
mnie swój głos. Był to dla mnie ogromny 
kredyt zaufania i zrobiłam wszystko, aby 
go nie zawieść. Nie należę do żadnej partii, 
ale zawsze kandydowałam z list Platformy 
Obywatelskiej/Koalicji Obywatelskiej.

W kadencji 2018-2024 zostałam przez 
radę powiatu powołana do zarządu po-
wiatu. Ksawery Gut – starosta, powiedział 
wówczas „Ewa, wierzę, że razem zrobimy 
dużo dobrego w sprawach społecznych”. 
I prawdą jest, że kadencja 2018-2024 to 
największe zintensyfikowanie powiato-
wych działań społecznych na przestrze-
ni ostatnich 20 lat. To też największe od 
20 lat zdynamizowanie rozwoju powiatu 
w zakresie inwestycji drogowych i kubatu-
rowych. Osiągnęliśmy poziom rekordowy. 
Inwestycje na poziomie ponad 310 mln 
zł i 122 mln zł pozyskanych środków ze-
wnętrznych. W 2023 r. znaleźliśmy się 
wśród 10 najwyżej ocenianych powia-
tów w Polsce, a w 2020 roku zostaliśmy 
wyróżnieni w X edycji konkursu Samorząd 
Równych Szans, za najlepsze projekty na 
rzecz osób z niepełnosprawnościami, 
realizowane przez samorządy. Kandydu-
ję 7 kwietnia do Rady Powiatu Piase-
czyńskiego, ponieważ chcę utrzymać 
tę dynamikę rozwoju powiatu w każdej 
dziedzinie podnoszącej jakość życia miesz-
kańców – w zakresie inwestycji, komunika-
cji, wzmacniania kondycji przyrodniczej 
powiatu, programów społecznych, usług 
zdrowotnych, rozwoju placówek oświato-
wych oraz placówek służących seniorom  
i osobom z niepełnosprawnościami.  

Gdy 5 lat temu jako członkini zarządu 
powiatu powierzono mi sprawy społecz-
ne, zadania z zakresu zdrowia, edukacji, 
wsparcia osób z niepełnosprawnościami, 
uznałam, że istnieje ogromna potrzeba 
stworzenia w strukturach Starostwa Po-
wiatowego w Piasecznie Wydziału Zdrowia 
i Spraw Społecznych i systematycznego 
realizowania działań poprawiających ży-
cie naszych mieszkańców. Powstanie te-
go Wydziału w styczniu 2020 roku i zakres 
pracy, jaką wykonał, jest bezcenne. Wy-
startowaliśmy dwa miesiące przed wybu-
chem pandemii Covid-19, zatem od razu 
wypłynęliśmy na „głęboką wodę”. Uznałam 
też, że aby skutecznie rozwiązywać waż-

ne dla mieszkańców sprawy, konieczna 
jest współpraca samorządów gminnych  
i samorządu powiatowego. Współpraca,  
a więc wzajemne słuchanie siebie, rozma-
wianie, szukanie jak najlepszych rozwią-
zań na rzecz lokalnej społeczności. I to, 
co najważniejsze – nieuprawianie po-
lityki, tylko współdziałanie dla dobra 
naszej małej ojczyzny. Jest to dla mnie 
absolutnie kluczowe w pracy samorządo-
wej, dlatego w obszarze spraw społecz-
nych zainicjowałam przestrzeń współpracy 
gminno-powiatowej, którą nazwałam Fo-
rum Służb Społecznych. W ramach Forum, 
które działa aktywnie od listopada 2019, 
wypracowaliśmy rozwiązania wielu waż-
nych tematów, np. system koordynacji  
i wsparcia działań pomocowych w ramach 
wszystkich placówek i instytucji ustawo-
wo powołanych do rozwiązywania prob-
lemów społecznych na terenie powiatu  
i gmin, realizację Środowiskowego Cen-
trum Zdrowia Psychicznego dla Dzieci  
i Młodzieży i analogicznej placówki dla 
dorosłych, możliwości rozwoju ekonomii 
społecznej, oraz temat, który zasługuje 
na szczególne podkreślenie – transport 
indywidualny osób z niepełnosprawnoś-
ciami. To wielka sprawa, że udało się nam 
przekonać samorządy czterech gmin do 
wspólnego z powiatem sfinansowania 
programu pilotażowego usługi transpor-
towej dedykowanej osobom z głębokimi 
niepełnosprawnościami, które są całkowi-
cie wykluczone komunikacyjnie. Pilotaż 
przeprowadzony pod koniec roku 2023 
pokazał, jak bardzo usługa transportu 
indywidualnego jest potrzebna i w 2024 
roku już wszystkie sześć gmin zdecydo-
wało się włączyć w finansowanie usługi 
„door to door”. 

Na Forum Służb Społecznych podję-
łam też w 2023 r. inicjatywę podpisania 
przez włodarzy gmin i powiatu wspólnej 
deklaracji o stworzeniu Aliansu Prze-
ciw Depresji w powiecie piaseczyńskim. 
Alians jest nieformalnym sojuszem, który 
działa na rzecz diagnozowania i leczenia 
depresji w lokalnych społecznościach oraz 
promowania działań służących podno-
szeniu dobrostanu psychicznego miesz-
kańców. To formuła działania na rzecz 
zdrowia psychicznego rekomendowana 
przez Komisję Europejską. Nasz gminno-
-powiatowy Alians jest drugim w Polsce  
i czyni naprawdę wiele dobrego. Zachę-
cam do wysłuchania doskonałego 5-od-
cinkowego podcastu „Troska o umysł. Roz-
mowy o zdrowiu psychicznym”, który na-
graliśmy i jest dostępny na kanale Youtube.

W mojej pracy samorządowca łączę 
działania urzędnicze, prowadzące do 
powstawania konkretnych placówek, 
realizowania inwestycji, wdrażania pro-
gramów pomocowych z działaniami pro-
filaktyczno-edukacyjnymi, promującymi 
wrażliwość społeczną i dobroczynność. 
Dla mnie starostwo to urząd otwarty na 

potrzeby mieszkańców i bliski mieszkań-
com. Gdy widzę rodziców przychodzących 
na wykłady Akademii Czujnego Rodzica, 
którą powołałam 5 lat temu, to wierzę, że 
udaje się nam to zadanie realizować. Być 
blisko Państwa i być dla Państwa. Przez  
5 lat zrealizowaliśmy w Akademii ponad 
100 godzin wykładów/warsztatów, z któ-
rych skorzystało ponad 2 tys. rodziców, 
rozwijając swoje kompetencje wychowaw-
cze i świadomość rodzicielską. 

Czas mojej kadencji to także intensyw-
ny rozwój Powiatowej Bazy Wolontariatu, 
którą stworzyłam w lutym 2019 i która do 
dziś doskonale funkcjonuje, oraz wdroże-
nie kilku ważnych programów takich jak 
Asystent Osobisty Osoby Niepełnospraw-
nej i Opieka Wytchnieniowa – programów 
służących wsparciu osób z niepełnospraw-
nościami i ich opiekunów czy też Progra-
mu Wspierania Edukacji Uzdolnionej Mło- 
dzieży Szkół Ponadpodstawowych Po-
wiatu Piaseczyńskiego – programu sty-
pendialnego dla uczniów, którzy osiągają 
sukcesy edukacyjne. Z działań „twardych” 
i bardziej mierzalnych za wyjątkowo waż-
ne podczas mojej kadencji uznaję dzia-
łania inwestycyjne w obszarze placówek 
z zakresu pomocy społecznej i oświaty: 
powstanie Środowiskowego Domu Sa-
mopomocy (dziennej placówki wsparcia 
dla osób z niepełnosprawnościami), ulo-
kowanie Warsztatów Terapii Zajęciowej  
i Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej  
w nowoczesnym budynku w Górze Kal-
warii, powstanie czterech dodatkowych 
punktów Powiatowego Ośrodka Inter-
wencji Kryzysowej, realizacja Środowi-
skowego Centrum Zdrowia Psychicznego 
Dzieci i Młodzieży, budowa Rodzinnego 
Domu Dziecka, inwestycje zrealizowane 
w ramach powiatowych placówek oświa-
towych (remonty i rozbudowa szkół) oraz 
remonty Domów Pomocy Społecznej. Bez-
dyskusyjnym osiągnięciem kończącej się 
kadencji jest blisko 178 km nowych dróg, 
chodników i ścieżek rowerowych i nowo-
czesny budynek, do którego przeniesiono 
Wydział Komunikacji i Transportu, Powia-
towy Urząd Pracy i Powiatowy Inspektorat 
Nadzoru Budowlanego. Pragnę podkreślić, 
że każda inwestycja, każdy projekt, każ-
de powiatowe przedsięwzięcie to efekt 
pracy bardzo wielu osób. Zaangażowanie 
pracowników starostwa jest bezcenne  
i pragnę im za nie podziękować. O wszyst-
kim, co zrobiliśmy w kadencji 2018-2024 
warto poczytać na stronie www powiatu 
i w Raportach o Stanie Powiatu publiko-
wanych każdego roku. Nie sposób opisać 
wszystkiego w jednym artykule. 

Za kilka dni obchodzić będziemy Świę-
ta Wielkiej Nocy. Na ten szczególny czas 
życzę  Państwu wytchnienia i zatrzymania 
nad tym, co najważniejsze, co daje pokój 
serca i radość.

Ewa Lubianiec

Nowoczesna infrastruktura, zielony powiat 
i dobrostan mieszkańców – to moje priorytety 
W samorządzie powiatowym działam od 9 lat. Jako psycholog i pedagog przez 20 lat  
pracowałam w piaseczyńskich szkołach oraz w Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej.  
Byłam też blisko spraw piaseczyńskiej oświaty i lokalnych potrzeb społecznych,  
prowadząc założoną przeze mnie Fundację Pomóż Dorosnąć. Do kandydowania do rady  
powiatu przekonały mnie słowa „Ewa, jesteś od lat zaangażowana w sprawy społeczne,  
problemy dzieci, młodzieży, rodzin – takich ludzi potrzeba w samorządach”. 

Jeśli oddacie Państwo na mnie swój głos w wyborach samorządowych  
7 kwietnia, zapewniam, że w kadencji 2024-2029 moimi priorytetami będą:
• Inwestycje drogowe (drogi, chodniki, ścieżki rowerowe) + podniesienie bez-
pieczeństwa na powiatowych drogach – zintegrowany system monitorowania 
prędkości kierowców na drogach z sygnalizacją świetlną.
• Zrównoważony rozwój powiatu uwzględniający ochronę środowiska – inwesty-
cje w równowadze z terenami zielonymi. 
• Powstanie Zakładu Opiekuńczo-Leczniczego, Centrum Zdrowia 75+.
• Rozbudowa szpitala/budowa filii.
• Budowa nowoczesnej szkoły ponadpodstawowej w Tarczynie. 
• Powstanie liceum publicznego w lokalizacji dogodnej dla młodzieży z Józefo-
sławia i Mysiadła.
• Stały rozwój i wzbogacanie oferty edukacyjnej szkół powiatowych oraz ich bazy 
edukacyjnej/wyposażenia. Oświata to temat dla mnie niezwykle ważny – będę 
nadal intensyfikować działania, aby szkoły ponadpodstawowe i specjalne, które 
prowadzi samorząd powiatowy, były doskonałymi placówkami nauki i szeroko 
rozumianego rozwoju dla uczniów i pracy dla nauczycieli.
• Edukacja ekologiczna w naszych szkołach i wśród mieszkańców. 
• Rozwój programów społecznych i służących profilaktyce zdrowotnej, które 
wdrożyliśmy w obecnej kadencji.
• Powstanie Centrum Opiekuńczo-Mieszkalnego dla dorosłych osób z niepełno-
sprawnościami. 
• Rozwój współpracy gminno-powiatowej. 
• Zwiększenie liczby linii autobusowych w obszarze powiatu, co jest bardzo istotne 
dla młodzieży dojeżdżającej do szkół.
• Stałe zwiększanie dostępności do pomocy specjalistycznej dla osób w kryzysie 
psychicznym. W kończącej się kadencji zrobiliśmy w tym zakresie BARDZO DUŻO, 
ale tempo rozwoju placówek i programów służących zdrowiu psychicznemu 
dzieci, młodzieży i dorosłych trzeba utrzymać i ofertę pomocową stale wzbogacać.
• Promowanie w samorządach kultury dialogu, kultury słowa, przeciwdziałanie 
mowie nienawiści, promowanie pozytywnej współpracy i szacunku wobec każ-
dego człowieka.  Dlaczego jest to dla mnie tak ważne? Ponieważ to my – dorośli 
modelujemy zachowania młodych ludzi. Poziom hejtu i mowy nienawiści w prze-
strzeni publicznej i mediach społecznościowych jest porażający. To fatalne wzorce 
dla młodego pokolenia. Powinniśmy jako samorządowcy temu przeciwdziałać. 
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Mieszkam w Piasecznie od 25 lat. Mam męża i dwie córki. Jestem psychologiem, pedagogiem  
i psychotraumatologiem. W 2004 roku założyłam Fundację Pomóż Dorosnąć. Fundacja działa do dziś 
i jest prowadzona przez młodsze pokolenie pedagogów. W 2011 roku zostałam odznaczona przez 
Prezydenta RP Bronisława Komorowskiego Brązowym Krzyżem Zasługi za działania na rzecz spo-
łeczności lokalnej w obszarze pomocy społecznej i przeciwdziałania wykluczeniu i marginalizacji. 

MATERIAŁ ZEWNĘTRZNY
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Na sesji Rady Powiatu 
Piaseczyńskiego podjęto 
uchwałę o powołaniu 
Powiatowej Rady Seniorów 
Powiatu Piaseczyńskiego.

R ada Seniorów jest organem do-
radczym, konsultacyjnym i inicja-

tywnym. O jej utworzenie w struktu-
rach powiatu wnioskował Krzysztof 

Kasprzycki, członek Rady ds. Polityki 
Senioralnej, aktywnie działający na 
rzecz osób starszych. Kasprzycki zwró-

cił uwagę, że rady seniorów funkcjonu-
ją już jako organy doradcze w gminach 
powiatu piaseczyńskiego. Wywołało to 
pytanie o celowość takiej rady w struk-
turach powiatu.

– Jaki jest cel, skoro w każdej gmi-
nie funkcjonuje rada seniorów, żeby 
jeszcze tworzyć dodatkowo powiato-
wą radę seniorów? – pytała Magdalena 
Mika-Kosior.

– Przede wszystkim ma to pomóc 
w funkcjonowaniu pomiędzy tymi ra-
dami seniorów, zacieśniać współpra-
cę, wymianę doświadczeń, ale również 
dać wsparcie władz lokalnych powiatu 
piaseczyńskiego – wyjaśnił Krzysztof 
Kasprzycki.

Sergiusz Muszyński zwrócił uwagę, 
że w gminie Tarczyn nie ma rady se-
niorów, a to właśnie gminne rady mają 
wskazywać i powoływać członków Po-
wiatowej Rady. 

– Miejsce dla przedstawicieli gmi-
ny Tarczyn w tej Radzie Seniorów jest, 
zawsze będą mile widziani. Mamy 
nadzieję, że powołanie powiatowej 

rady seniorów, której członkowie są 
delegowani czy wskazywani przez 
gminne rady seniorów, zachęci władze 
gminy Tarczyn do tego, żeby taką radę 
powołać na swoim terenie i zasypać 
tę niechlubną plamę – skomentował 
Kasprzycki.

Powiatowa Rada Seniorów Po-
wiatu Piaseczyńskiego liczyć ma nie 
mniej niż 7 i nie więcej niż 18 osób po-
woływanych na kadencję trwającą 30 
miesięcy. Praca członków Rady ma cha-

rakter społeczny i nie przysługuje im 
dieta oraz zwrot kosztów uczestnictwa 
w sesjach. Z każdej z gmin będzie miała 
maksymalnie po 3 przedstawicieli.

Jak możemy przeczytać w projek-
cie uchwały dotyczącej Powiatowej 
Rady Seniorów, jest ona „istotnym kro-
kiem w promowaniu aktywności spo-
łecznej oraz dbałości o potrzeby osób 
starszych w naszym powiecie”.

– Powołanie Rady Seniorów Powia-
tu Piaseczyńskiego umożliwia osobom 

starszym aktywny udział w życiu pub-
licznym, co jest istotne dla zachowania 
ich godności, integracji społecznej oraz 
uczucia pełnoprawnego uczestnictwa 
w życiu społecznym – brzmi uzasadnie-
nie powołania Rady. – Powiatowa Ra-
da Seniorów Powiatu Piaseczyńskiego 
może stanowić istotne forum do iden-
tyfikacji potrzeb osób starszych na po-
ziomie lokalnym oraz do wypracowa-
nia skutecznych rozwiązań w zakresie 
opieki społecznej, zdrowia, transportu 
czy dostępu do kultury.

Podkreślono również, że poprzez 
organizację działań i wydarzeń rada 
może wspierać aktywny tryb życia osób 
starszych, co przełoży się na poprawę 
ich zdrowia fizycznego i psychicznego. 
Oprócz tego Rada będzie pośrednikiem 
w dialogu międzypokoleniowym. 

Za utworzeniem Powiatowej Ra-
dy Seniorów Powiatu Piaseczyńskiego 
głosowało 22 radnych, 3 wstrzymało 
się od głosu.

Agnieszka Deja

Powiatowa Rada Seniorów
AKTUALNOŚCI

„Powołanie Rady 
Seniorów  umożliwia 

osobom starszym 
aktywny udział w życiu 

publicznym”
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Kampania społeczna 
Państwowej Straży 
Pożarnej Stop Pożarom 
Traw rozpoczęła się 1 marca. 
Na przełomie zimy i wiosny 
wzrasta liczba pożarów. Ich 
sprawcami stają się często 
mieszkańcy rozpoczynający 
porządki w ogrodach  
i na działkach: palący liście, 
wypalający trawy i krzaki. 

O d pierwszego marca tylko w sa-
mym powiecie piaseczyńskim 

było już 48 interwencji Powiatowej 
Państwowej Straży Pożarnej, których 
powodem było wypalanie traw. Naj-
częściej jednostki straży pożarnej były 
wzywane w okolice miejscowości Góra 
Kalwaria i Baniocha. 

– Na szczęście dzięki szybkiej i sku-
tecznej interwencji straży pożarnej nie 
doszło do dużych szkód – stwierdza 
mł. bryg. Łukasz Darmofalski, oficer 
prasowy Komendanta Powiatowego 
Państwowej Straży Pożarnej w Piasecz-
nie. Pamiętajmy jednak, że sezon na po-
rządki w ogrodach i na polach dopiero 
się zaczął. 

Na wiosnę z powodu lekkomyśl-
ności oraz łamania prawa – gdyż wy-

palanie trawy jest zabronione – wzra-
sta liczba pożarów łąk i nieużytków, a 
także lasów i domów. Wielu ludziom 
brak nadal świadomości, że wypalanie 
traw jest przyczyną pożarów. Osoby 
prywatne nie są przyzwyczajone do 
dymu i ognia, nie mają odpowiednie-
go sprzętu. Brak im świadomości, że 
ogień może nagle rozprzestrzenić się z 
powodu zmiany kierunku i siły wiatru, 
a jego szybkość jest duża i może odciąć 
drogę ucieczki. 

– Ogień łatwo wymyka się spod 
kontroli i może przenieść się na zabu-
dowania czy też las – stwierdza Łukasz 
Darmofalski.  

Dlatego, kiedy zobaczymy ogień, 
bez wahania należy dzwonić na 112, 
czyli na obowiązujący na terenie całej 
Unii Europejskiej numer alarmowy. Z 
centrum powiadomienia ratunkowego 
informacja o zagrożeniu zostanie prze-
kazana do właściwej jednostki straży 
pożarnej – dodaje. 

Jak podkreśla Łukasz Darmofalski 
im szybciej straż pożarna przybędzie 
na miejsce zdarzenia, tym większe 
szanse, że ogień nie spowoduje znacz-
nych szkód i nie zagrozi życiu ludzi. 

\\\  Dziadek tak robił,  
ojciec też!

To, czemu mi nie wolno? Mental-
ność i nawyki nie zmieniają się tak 

szybko, jak prawo. Zakaz palenia traw, 
krzewów, oraz liści, oraz organicznych 
pozostałości po zimie zaostrzył się w 
chwili wejścia Polski do Unii Europej-
skiej i wzrostu świadomości ekologicz-
nej. 

– Wiele osób nadal jednak wypala 
trawy i nieużytki rolne, tłumacząc swo-
je postępowanie chęcią użyźniania gle-
by. Jednak to przekonanie, że spalenie 
trawy użyźnia glebę, jest nieprawdziwe 
– mówi Łukasz Darmofalski. 

Wypalanie prowadzi do nieodwra-
calnych, niekorzystnych zmian w śro-
dowisku naturalnym – ziemia wyjała-
wia się, zahamowany zostaje naturalny 

rozkład resztek roślinnych oraz asymi-
lacja azotu z powietrza – czytamy na 
stronach Państwowej Straży Pożarnej 
poświęconej kampanii Stop Pożarom 
Traw. Co więcej: w wyniku spalania do 
atmosfery przedostają się trujące dla 
ludzi i zwierząt związki chemiczne. Po-
żary nieużytków zazwyczaj mają duże 
rozmiary, angażują znaczne siły. 

– Jednak obserwujemy także stop-
niowy wzrost świadomości mieszkań-
ców, którzy zaprzestają wypalania pól 
– dodaje Łukasz Darmofalski. – Widać 
to także w liczbach: w 2022 roku od-
notowaliśmy 460 pożarów z powodu 
wypalania traw, a w 2023 mniej, gdyż 
261 – dodaje. 

\\\  Nie wyrzucaj  
niedopałków przez okno

Pożary wybuchają najczęściej na 
wiejskich terenach, ale też zdarzają się 
w miastach, gdzie są wynikiem palenia 
pozostałości roślin lub zaprószenia og-
nia na poboczach dróg czy na nasypach 
kolejowych. Za niszczący ogień wybu-
chający wiosną i latem odpowiedzial-
ni bywają także nieuważni kierowcy. 
Wiosenne pożary zaczynają się często 
także od niedopałka rzuconego przez 
okno samochodu. Po zimie trawy są 
zazwyczaj bardzo suche, a więc pożar, 
który pochłonie czasem ogromne poła-
cie lasu czy domy dzieli od tlącego się 

papierosa tylko krok. Przyczyną pożaru 
bywają także wiosenne wyprawy za 
miasto i palenie tam ognisk zwłaszcza 
przez młodych ludzi. Ogień zawsze 
stanowi zagrożenie, a zawsze jest nim 
niedokładnie wygaszone ognisko. 

Przypomnijmy więc, że ustawa z 
1991 r. o lasach i terenach śródleśnych 
mówi, że do 100 m od granicy lasu za-
bronione jest rozniecenie ognia poza 
miejscami wyznaczonymi, a nawet 
korzystanie z otwartego płomienia. Za 
złamanie tego zakazu grozi kara naga-
ny lub grzywny, której wysokość może 
wynosić od 5 do 20 tys. zł. 

\\\  Kary za wypalanie traw
Ustawa o ochronie przyrody z 

2022 roku mówi, że osoba, która usu-
wa roślinność przez wypalanie grun-
tów rolnych, obszarów kolejowych, 
pasów przydrożnych, trzcinowisk 
lub szuwarów podlega karze aresztu, 
ograniczenia wolności albo grzywny 
do 30 tys. zł. Jeśli w wyniku podpa-
lenia trawy dojdzie do pożaru, który 
sprowadzi zagrożenie utraty zdrowia 
lub życia wielu osób albo zniszczenia 
mienia wielkich rozmiarów, sprawca 
– zgodnie z Kodeksem karnym – podle-
ga karze pozbawienia wolności nawet  
do 10 lat.

Beata Pawłowicz

Stop pożarom traw, czyli nie podpalaj!
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 Wiosna przyszła trochę wcześniej niż 
powinna, ale z punktu widzenia turystyki 
to chyba dobrze, prawda?
Wiosenna pogoda zawsze sprzyja aktywno-
ści i podróżom. 

 Jeżeli mieszkaniec Warszawy lub okolic 
chciałby teraz, na początku wiosny, pójść 
na spacer, to gdzie powinien się udać?
Tam, gdzie budzi się wiosna. Na tereny 
zielone. Tam, gdzie można pooddychać 
świeżym powietrzem i zapomnieć o zi-
mowym zamknięciu. Zima nie sprzyjała 
w tym roku większej aktywności. Pogoda 
była niestabilna. Wiosna powoduje w nas 
wewnętrzną potrzebę kontaktu z budzą-
cą się do życia naturą. Dlatego proponuję 
spacer i chodzi mi nie tylko o lasy, ale także 
o skanseny, które dają niesamowitą możli-
wość aktywnego wypoczynku. Niezmien-
nie polecam też rzeki i kajaki. W kwietniu 
zapowiadane są pierwsze zorganizowane  
spływy. 

 Właśnie chciałem zapytać o to, kiedy 
ruszą pierwsze spływy!
20 kwietnia odbędzie się pierwszy spływ 
na Wkrze „Czysta Wkra”. Ale pamiętajmy, że 
rzeki to również szlaki rowerowe, które są 
poprowadzone wzdłuż nich. Ci, którzy nie 
lubią kajaków, mogą wsiąść na rower i po-
dziwiać rzekę z tej perspektywy.

 Wspomniała pani o skansenach. Jakie 
skanseny pani poleca?
Jest ich trochę. Rekomenduję Muzeum Wsi 
Mazowieckiej w Sierpcu i Muzeum Wsi Ra-
domskiej. Te skanseny będą teraz zachę-
cały nas wielkanocnym wystrojem. Pod 
względem tradycji wielkanocnych ciekawy 
jest również skansen Zagroda Kurpiowska  

w Kadzidle niedaleko Ostrołęki. No i oczywi-
ście mamy Skansen Osadnictwa Nadwiślań-
skiego w Wiączeminie Polskim. W każdym 
z nich można spotkać zupełnie odmienną 
architekturę i poznać różne zwyczaje, które 
dawniej były praktykowane w poszczegól-
nych regionach naszego województwa. 

 Czy są jakieś miejsca, do których warto 
się udać w kontekście bardziej kulinar-
nym?
Ubóstwiam takie miejsca jak Młyn Gąsioro-
wo niedaleko Pułtuska, ponieważ dominuje 
w nich kuchnia regionalna. Właściciele, któ-
rych dość dobrze poznałam, zebrali przepi-
sy od okolicznych, starszych mieszkańców, 
żeby odtworzyć to, jak się kiedyś gotowało. 
Gospodynie gotowały w sposób prosty ko-
rzystając z tego, co było dostępne w danym 
miejscu i o danej porze roku.  

 Trudno mi sobie wyobrazić, żeby re-
stauracja, która podaje wyłącznie naj-
prostsze dania, utrzymała się na rynku. 
Chyba trzeba te potrawy trochę uwspół-
cześnić? 
Jasne, że tak. Ale Młyn Gąsiorowo słynie  
z tego, że jest dość wierny tradycji. Podobnie 
jak ostrołęcka Karczma Ostoja. Nie zapo-
minajmy, że możemy też ruszyć szlakiem 
Mazowieckiej Michy Szlacheckiej, który w 
głównej mierze osadzony jest w okolicy 
Siedlec. 

 Czym się różni kuchnia szlachecka od 
nieszlacheckiej?
Zasobnością. Kuchnia szlachecka prezen-
towała zupełnie inne, bardziej zamożne 
potrawy na stole, dużo więcej mięsa, gdy 
kuchnia chłopska o wiele częściej korzystała 
z ziemniaków.

 Z perspektywy czasu wszyscy zachwy-
cają się raczej kuchnią biedoty niż tą szla-
checką. 
Dokładnie tak. Niesamowita jest kuchnia 
kurpiowska opierająca się przecież na skład-
nikach, które można było pozyskać z lasu 
albo uprawianych na nieurodzajnych kur-
piowskich piaskach. 

 A tę szlachecką kuchnię, gdzie można 
spotkać?
Wydaje mi się, że szczególnie warto od-
wiedzić Dwór Mościbrody, który zainicjo-
wał szlak Mazowieckiej Michy Szlachec- 
kiej. Można tam posmakować kuchni szla-
checkiej i przy okazji spacerować w pięk-
nych okolicznościach przyrody, ponieważ  
jest tam odrestaurowany dwór, restaura-
cja i stawy. Warto odwiedzić również za- 
mek w Pułtusku, który także uczestniczy w tym  
szlaku. 

 Najedzeni możemy ruszyć w dalszą dro-
gę. Czy jest jakaś rekomendowana ścież-
ka, trasa, szlak, na które najlepiej udać się 
z dziećmi?
Nie znakujemy szlaków w ten sposób. Dzię-
ki oznaczeniom PTTK możemy dowiedzieć 
się jak trudna jest dana trasa. Mazowieckie 
szlaki są przeważnie prowadzone po bardzo 
łagodnych terenach i każdy, niezależnie od 
poziomu zaawansowania i sprawności fi-
zycznej, sobie poradzi. 

 Gdybyśmy mieli skategoryzować Ma-
zowsze przez pryzmat osób o upodoba-
niach mniej lubiących aktywny wypoczy-
nek, to jakie atrakcje można by im zapro-
ponować?
Jest taki pogląd, że Mazowsze jest płaskie, 
dla leniuchów. Nic bardziej mylnego. Są 

miejsca i atrakcje, w których możemy za-
smakować trochę więcej adrenaliny. Moż-
na podróżować mało oczywistymi szla-
kami rowerowymi, które prowadzą przez 
lasy. Można nurkować w nowo otwartym, 
najgłębszym w tej części Europy basenie  
do nurkowania w Mszczonowie. 

 Wiemy, że na wiosnę ludzie zjeżdżają  
na Podlasie, żeby oglądać, jak kwitną 
kwiaty. Czy są na Mazowszu takie miej-
sca, w których można obserwować odży-
wającą po zimie przyrodę? 
Każdy las będzie nam to oferował. Są oczy-
wiście szczególnie ciekawe miejsca, w któ-
rych możemy oglądać ożywającą przyrodę, 
jak na przykład ogrody botaniczne. Wielbi-
cielom przyrody polecam też Puszczę Ko-
zienicką. Spacer po puszczy daje naprawdę 
niesamowite wytchnienie. 

 Jeśli miałaby pani do wyboru Puszczę 
Kampinoską i Kozienicką, to którą by pa-
ni wybrała?
Zdecydowanie Puszczę Kozienicką. Jest tam 
o wiele spokojniej i mniej ludzi. Kampinos 
jest oczywiście piękny, ale Puszcza Kozie-
nicka bardziej sprzyja wyciszeniu. Chociaż 
oczywiście miłośnicy adrenaliny również 
znajdą w niej coś dla siebie. Przez Puszczę 
Kozienicką prowadzi świetny szlak gravelo-
wy dla rowerzystów. 

 Jeśli Puszcza Kozienicka to rowerem czy 
spacerem?
Zdecydowanie spacer. Wolę spacerować  
– to daje większą wolność i swobodę. Nie 
wszędzie dojadę rowerem. Spacer daje wię-
cej możliwości.

 Czy do sezonu turystycznego należy się 
przygotować w jakiś specyficzny sposób?

To, o czym ja zawsze zapominam, to roz-
grzewka, żeby nas potem wszystko nie bo-
lało. Jeżeli wybieramy rower, warto wykonać 
przegląd techniczny. Wypożyczając kajak, 
za przygotowanie do sezonu odpowiada 
wypożyczalnia. Tam, gdzie wybieramy się 
indywidualnie, powinniśmy przejrzeć sprzęt  
i zaopatrzyć się w takie przedmioty, jak 
choćby woda i apteczka. 

 Są osoby, które potrafią rozbijać namio-
ty w środku lasu. Czy są miejsca, które 
rekomendujecie do takich pomysłów?
My takich rekomendacji nie mamy, ale 
wiem, że są grupy, które udają się na noc do 
lasu i nocują w hamakach. To coraz bardziej 
popularne. Nadleśnictwo Kozienice wyzna-
czyło specjalny obszar leśny do nocowania 
„na dziko”. Każda aktywność na świeżym 
powietrzu, jeżeli nie wpływa negatywnie na 
otoczenie jest warta praktykowania, szcze-
gólnie wiosną gdy potrzebujemy więcej 
kontaktu z przyrodą. 

Wiosna na Mazowszu. Wywiad z Izabelą Stelmańską
Na Mazowszu, jak w całej Polsce, pogoda jest coraz bardziej wiosenna. Izabela Stelmańska zastępczyni Dyrektora Departamentu Kultury,  
Promocji i Turystyki w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Mazowieckiego w Warszawie i prezeska Mazowieckiej Regionalnej Organizacji  
Turystycznej opowiada o tym, gdzie najlepiej wypocząć wiosną. 
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\\\ PIASECZNO 

Zawodnik z Piaseczna zmierzy 
się z Arturem Sowińskim. 
Zapowiada się emocjonujący 
pojedynek!

W sobotę 25 maja w Hali Wido-
wiskowo-Sportowej MOSiR 

Mysłowice odbędzie się 3. edycja ga-
li The Warriors MMA. Organizatorzy 
przygotowali dla widzów wiele atrak-
cji. W karcie walk znajduje się ponad 
10 pojedynków, a wśród nich ten naj-
ważniejszy – walka wieczoru, w której 
Michał Kornacki zmierzy się z Arturem 
Sowińskim.

Michał Kornacki pochodzi z Pia-
seczna i to właśnie tutaj rozpoczął 
swoją przygodę ze sportami walki. 
Początkowo szkolił się w zapasach, z 
sukcesami trenując tę dyscyplinę spor-
tu 16 lat, a następnie spróbował swoich 
sił w mieszanych sztukach walki. Kibice 
znają go z udziału w formule walk na 
gołe pięści. Poza karierą zawodniczą 
jest również instruktorem MMA. Jego 
rywal zaś urodził się w województwie 
śląskim. To były mistrz kategorii piór-
kowej KSW, który na swoim koncie ma 
między innymi walkę z Irlandczykiem 
Conorem McGregorem (przegrana 

przez TKO). Obaj zawodnicy używają 
tego samego pseudonimu – „Kornik” – 
w związku z czym rywalizacja nabiera 
dodatkowego smaku.

– Cześć, Korniczku. O nie! Przepra-
szam – Arturku. Bo Kornik to jest tylko 
jeden w Polsce. Mam szacunek do Cie-
bie za Twoje osiągnięcia, za wszystko. 
Ale niestety pamiętaj – jedynym Korni-
kiem jestem ja – mówi Michał Kornacki 
w filmie The Warriors MMA promu-
jącym wydarzenie. – Plan mam jeden 
na Ciebie. Wejść, rozjechać i wyjść po 
prostu ze swoim. To nie będzie kalku-
lacja. To będą ostre grzmoty. Poczujesz 
pięści ludzi, którzy biją się na gołe pię-

ści. To nie jest tak jak w rękawicach. (…) 
Prawa ręka szpital, lewa ręka cmentarz. 
Poczujesz to na własnej skórze.

– Walki na gołe pięści oczywiście 
szanuję. Nie jest to dla mnie rozsądne, 
ale szacunek się należy. Tak naprawdę 
klatka i zasady MMA definiują to, kto 
jest prawdziwym wojownikiem, a kto 
po prostu takim chaotycznym waria-
tem – odpowiada z kolei przeciwnik.

Jak zapowiadają organizatorzy, to 
właśnie ta walka da nam wszystkim 
odpowiedź na pytanie „Kto jest praw-
dziwym Kornikiem?”. Szykują się spore 
emocje.

Rafał Lipski

Walka Korników
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\\\ PIERWSZY START
To był udany weekend dla zawodników klubu LUKS Trójka Piaseczno. Z 
czeskich zawodów udało się przywieźć cenne trofeum.
W sobotę 23 marca w miejscowości Hlohovec (Czechy) odbyła się kolejna edycja 
wyścigu kolarskiego Trofeo Cinelli. W rywalizacji wzięło udział wielu zawodni-
ków z różnych krajów Europy. Na starcie pojawili się także reprezentanci klubu 
LUKS Trójka Piaseczno, który zajmuje się szkoleniem dzieci i młodzieży w zakre-
sie kolarstwa szosowego, torowego oraz MTB.
W kategorii junior młodszy startował Konrad Biczyk. Zawodnik, który niedawno 
zajął 2. miejsce podczas Pucharu Polski w kolarstwie torowym w konkurencji 
Omnium, uplasował się na dalszym miejscu, ale zanotował dobry występ.

– Mimo odległego miejsca jesteśmy zadowoleni z postawy Konrada, bardzo fajna, 
aktywna jazda, uciekał prawie całe okrążenie (niestety nie udało się, grupa nie 
odpuszczała, były  momenty, gdzie goniący peleton jechał ponad 55 kilometrów 
na godzinę) – relacjonuje na Facebooku piaseczyński klub.
Medal wywalczył z kolei Filip Prokopyszyn. Reprezentant Trójki ścigał się w 
kategorii Elite i zameldował się na mecie z czasem 1:54:14, tuż za Austriakiem 
Maximilianem Schmidbauerem.
– Po załamaniu pogody, przy padającym deszczu i porywistym wietrze grupa 
dzieliła się wielokrotnie na mniejsze grupki. Finał był taki, że na około 2 okrążenia 
do mety z grupki, w której jechał Filip, oderwał się jeden zawodnik (Austria) i 
przy trochę biernej jeździe pozostałych zawodników udało się mu dojechać do 
mety z kilkusekundową przewagą – czytamy na stronie LUKS Trójka Piaseczno.
Gratulujemy udanego rozpoczęcia sezonu szosowego!

\\\ PIASECZNO 
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Zarówno piłkarze lidera,  
jak i wicelidera zanotowali 
udany początek wiosny  
i wywalczyli cenne 3 punkty.

W reszcie wróciła A-klasa! W so-
botę kibice lokalnych klubów 

piłkarskich po ponad 3 miesiącach 
oczekiwania mogli wrócić na stadio-
ny, aby wspierać swoich zawodników. 
Dla drużyn z powiatu piaseczyńskiego 
inauguracja wiosny okazała się być 
szczególnie udana.

Korona Góra Kalwaria rozpoczęła 
rundę od wyjazdowego starcia z war-
szawskim SEMP-em. Jesienią na włas-
nym stadionie podopieczni trenera 
Szymona Boreckiego pokonali rywali 
1:0. W rewanżu również lepsi okazali 
się piłkarze z Góry Kalwarii.

Pierwsza połowa zdecydowanie 
należała do gości. W 21. minucie pro-
wadzenie Koronie zapewnił Andrzej 
Czerw. Niedługo później wynik pod-
wyższył Jakub Biernacki. 

Po przerwie Góra Kalwaria pro-
wadziła już 3:0, kiedy do siatki trafił 
nowy napastnik drużyny Dawid Ma-
kuch. Warszawian stać było jedynie na 
honorową bramkę, którą zdobył Karol 
Kraus-Piechnik.

– Wyjazdowy mecz z SEMP-em 
Warszawa, już przed startem obecnych 
rozgrywek, jawił mi się jako najbardziej 
wymagające spotkanie w całym sezo-
nie. Obecna pozycja w tabeli naszych 
rywali zupełnie nie oddaje siły i po-
tencjału, jaki drzemie w tym zespole. 
Jednostki treningowe poprzedzające 
dzisiejszy mecz poświęciliśmy na pew-
ne przedefiniowanie naszych działań 
w defensywie. Świadomi sposobu gry 
naszego przeciwnika chcieliśmy zni-
welować ich atuty oraz wykorzystać 
wszystkie słabe strony – powiedział 
po końcowym gwizdku sędziego klu-
bowej stronie trener Szymon Bore-
cki. – Dzisiejsze zwycięstwo smakuje 
wyjątkowo dobrze. Udany start rundy 
wiosennej, na trudnym terenie, to do-
bry prognostyk przed nadchodzącymi 
spotkaniami.

Jeszcze więcej bramek zobaczy-
liśmy w starciu wicelidera z Przy-
szłością Włochy w Warszawie. SRS 
Zamienie rozstrzelało przeciwników 
aż 7:0. Na listę strzelców wpisywali 
się kolejno: Szymon Boruń, Damian 
Górka, Beniamin Weigl, Jan Jankow-
ski, ponownie Górka, Mateusz Szot 
i Paweł Grodzki. Rywale od 9. mi-
nuty grali w 10 po czerwonej kartce 
dla Marcina Welka, a w doliczonym 
czasie gry pierwszej odsłony radzili 
sobie już w 9, ponieważ swój drugi 
żółty kartonik obejrzał Aleksander  
Dwórnik.

Po 14 kolejkach Korona Góra Kal-
waria z 40 punktami zajmuje fotel li-
dera A-klasy. Drugie Zamienie ma na 
swoim koncie 34 oczka.

Rafał Lipski

Czołówka nie zawodzi
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\\\ PIASECZYŃSCY WOJOWNICY Z MEDALAMI
Ogromny sukces zapaśników! Duże brawa dla reprezentantów klubu UKS 
Piątka Piaseczno, którzy odnoszą spektakularne zwycięstwa w różnych 
kategoriach wiekowych.
Ostatni weekend 22-24 marca upłynął nam pod znakiem II Pucharu Polski Kade-
tów w zapasach w stylu klasycznym. Zawody w Raciborzu stanowiły eliminacje do 
mistrzostw Polski w ramach Ogólnopolskiej Olimpiady Młodzieży. Fenomenalny 
występ zanotował regularnie stawający na podium Antoni Tretter z ekipy UKS 
Piątka Piaseczno.
Antek wygrał pięć pojedynków, nie tracąc przy tym ani jednego punktu technicz-
nego. Młody zawodnik w świetnym stylu wywalczył złoty medal Pucharu Polski! 
Poza nim dobrze spisali się również inni reprezentanci Piątki: Leszek Tretter, Jan 
Szot oraz Maciej Szot. Dodajmy, że Leszek to brązowy medalista marcowych Mi-
strzostw Polski Młodzików w zapasach w stylu klasycznym w Janowie Lubelskim.
W ten sam weekend na warszawskiej Białołęce odbyły się Drużynowe Mistrzo-
stwa Mazowsza w zapasach w stylu klasycznym w grupie młodzik i dzieci. Tutaj 
również Piaseczno pokazało się z jak najlepszej strony.

W kategorii młodzików złotym medalistą został Szymon Płonowski, a po brąz 
sięgnęli Jan Konikiewicz i Natan Siwoń. Na piątej pozycji zakończyli rywalizację 
Antoni Jobda i Filip Bander. W zmaganiach dzieci na drugim stopniu podium 
zameldowali się Zahar Melnyk oraz Omar Dadaev. Brązowe krążki to z kolei 
dorobek dwóch innych zapaśników UKS-u – zdobyli je Oleksander Soprunovski, 
a także Mikita Bahdanau.

\\\ PIASECZNO 

SPORT
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OBWIESZCZENIE STAROSTY PIASECZYŃSKIEGO

Na podstawie art. 11f ust. 3 i 4 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach 
przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (t.j. Dz.U. z 2024 r., poz. 311) 
zawiadamiam, że w dniu 22 marca 2024 r., na wniosek Burmistrza Miasta i Gminy Piaseczno, ul. 
Kościuszki 5, 05-500 Piaseczno, została wydana decyzja Starosty Piaseczyńskiego nr  8/2024 (nr rej. 
ARB.6740.1.43.2023.AP), o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej polegającej na: rozbudowie 
drogi gminnej ulicy Kuropatwy,
Działki przeznaczone pod realizację inwestycji drogowej:
– w liniach rozgraniczających projektowanej drogi
drukiem wytłuszczonym – działki do przejęcia (w nawiasach podano nr działki po podziale, po 
przecinku, działki po podziale poza projektowanym pasem drogowym pozostające przy aktualnym 
właścicielu) oznaczone wg katastru nieruchomości numerami:
jednostka ewidencyjna 141803_2 Lesznowola, obręb 0020 KPGO Mysiadło:
242/7; 7/7; 6; 242/8
jednostka ewidencyjna 141803_2 Lesznowola, obręb 0019 Mysiadło:
102(102/1,102/2); 103(103/1, 103/2);  104/1(104/3, 104/4);  104/2(104/5, 104/6);  105/11(105/33,105/34);  
105/12(105/35, 105/36); 105/10;105/3; 105/30(105/37;105/38); 106/2(106/6,106/7); 106/1; 107/1;419/1 
(419/3,419/4); 108/1(108/17,108/18); 108/15(108/19,108/20); 109/16(109/17,109/18); 108/14; 109/1; 
113/5;109/2(109/19,109/20); 112(112/1,112/2); 113/1(113/8,113/9); 113/2(113/10,113/11); 114/1 
(114/3,114/4); 114/2(114/5,114/6); 115/1(115/12,115/13),115/11; 116(116/1,116/2); 117/1(117/3, 
117/4); 117/2(117/5,117/6); 136/4(136/5,136/6); 45/1(45/6,45/7); 101/1;101/2;45/5(45/8,45/9); 141/1 
(141/3,141/4); 141/2(141/5,141/6); 142/4(142/27,142/28); 142/5;142/6(142/29,142/30); 142/17(142/31, 
142/32); 142/25; 137/4(137/12,137/11); 137/6 (137/10,137/9);1 37/5(137/8,137/7);
jednostka ewidencyjna 141804_5 Piaseczno- obszar wiejski, obręb 0019 Józefosław:
134/11(134/24,134/25); 134/6; 158/2; 133/40;
jednostka ewidencyjna 146513_8 Dzielnica Ursynów, obręb 0979 1-09-79:
10/2(10/23,10/22,); 8/3(8/19,8/18); 7(7/2,7/1);  6/2; 4/11(4/17,4/16);  4/10(4/15,4/14); 1(1/2,1/1);
jednostka ewidencyjna 146513_8 Dzielnica Ursynów, obręb 0978 1-09-78:
17(17/2,17/1); 16/19(16/29,16/28); 16/15(16/27,16/26); 16/14(16/25,16/24); 16/13(16/23,16/22); 16/12 
(16/21,16/20); 14/6(14/15,14/14); 14/5(14/12,14/13,14/11);12/1(12/3,12/2); 11/5(11/7,11/6); 9(9/2, 
9/1); 8(8/2,8/1); 6/6(6/9,6/8); 6/7(6/11,6/10);27(27/2,27/1); 4/25(4/39,4/38); 4/23(4/37,4/36); 3/27 
(3/76,3/75); 38/1; 37/1; 3/57; 3/55; 3/59; 3/53; 2/51; 2/52; 2/53; 2/54; 2/41; 2/33; 20/1;
– poza liniami rozgraniczającymi projektowanej drogi, pod przebudowę sieci uzbrojenia terenu, 
rozbiórki istniejących obiektów budowlanych nieprzewidzianych do dalszego użytkowania oraz 
tymczasowych obiektów budowlanych:
jednostka ewidencyjna 141803_2 Lesznowola, obręb 0020 KPGO Mysiadło:
242/9;
jednostka ewidencyjna 141803_2 Lesznowola, obręb 0019 Mysiadło:
102/2 (z podziału 102); 103/2 (z podziału 103); 104/4 (z podziału 104/1); 104/6 (z podziału 104/2); 
105/38 (z podziału 105/30); 106/7 (z podziału 106/2); 419/4 (z podziału 419/1); 108/18 (z podziału 
108/1); 109/20 (z podziału 109/2); 112/2 (z podziału 112); 113/9 (z podziału 113/1); 113/11 (z podziału 
113/2); 114/6 (z podziału 114/2); 115/13 (z podziału 115/1); 115/2; 115/3; 116/2 (z podziału 116); 117/4 
(z podziału 117/1); 117/6 (z podziału 117/2); 136/6 (z podziału 136/4); 45/7 (z podziału 45/1); 45/9 (z 
podziału 45/5); 141/4 (z podziału 141/1); 141/6 (z podziału 141/2); 142/28 (z podziału 142/4); 142/30 (z 
podziału 142/6); 142/26; 137/11 (z podziału 137/4); 137/9 (z podziału 137/6); 137/7 (z podziału 137/5);
jednostka ewidencyjna 141804_5 Piaseczno – obszar wiejski, obręb 0019 Józefosław:
134/25 (z podziału 134/11);
jednostka ewidencyjna 146513_8 Dzielnica Ursynów, obręb 0979, 1-09-79:
10/12; 10/22 (z podziału 10/2); 8/18 (z podziału 8/3); 4/9; 4/14 (z podziału 4/10); 4/8; 4/7; 1/1 (z podziału 
1);
jednostka ewidencyjna 146513_8 Dzielnica Ursynów, obręb 0978, 1-09-78:
17/1 (z podziału 17); 16/28 (z podziału 16/19); 16/18; 16/11; 16/26 (z podziału 16/15); 16/24 (z podziału 
16/14); 16/20 (z podziału 16/12); 14/14 (z podziału 14/6); 14/11 (z podziału 14/5); 12/2 (z podziału 12/1); 
11/4; 11/6 (z podziału 11/5); 8/1 (z podziału 8); 6/8 (z podziału 6/6); 6/10 (z podziału 6/7); 27/1 (z podziału 
27); 4/38 (z podziału 4/25); 4/36 (z podziału 4/23); 

Z treścią decyzji nr  8/2024 z dnia 22 marca 2024 r. na realizację inwestycji drogowej oraz załączonymi 
do niej materiałami można zapoznać się w Starostwie Powiatowym w Piasecznie, ul. Chyliczkowska 14, 
05-500 Piaseczno od poniedziałku do piątku w godzinach 7 – 16. Sprawę prowadzi: Anna Morawińska, 
nr tel.: (22) 756 62 54 wew. 114 lub e-mail: a.morawinska@piaseczno.pl

W celu wysłania uwag proszę powołać się na nr rej. ARB.6740.1.43,2023.AP. Od ww. decyzji służy 
prawo wniesienia odwołania do Wojewody Mazowieckiego, za moim pośrednictwem (Starosta 
Piaseczyński, ul. Chyliczkowska 14, 05-500 Piaseczno), w terminie 14 dni od dnia jej publicznego 
ogłoszenia. 

Zgodnie z art. 49 ustawy – Kodeks postępowania administracyjnego doręczenie uważa się za 
dokonane po upływie czternastu dni od dnia publicznego ogłoszenia.

 Działając na podstawie art. 17 ust. 1 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach 
przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych, nadano niniejszej decyzji rygor 
natychmiastowej wykonalności. 

Z up. Starosty Piaseczyńskiego mgr inż. Sylwia Moszczyńska-Staś 
Naczelnik Wydziału Architektoniczno-Budowlanego

Nr rej. ARB.6740.1.43.2023.AP              
Publiczne obwieszczenie nastąpiło w dniu: 27.03.2024 r.

     
OBWIESZCZENIE WOJEWODY MAZOWIECKIEGO

Na podstawie art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r.  
o szczególnych zasadach przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie 
dróg publicznych (Dz. U. z 2023 r., poz. 162 ze zm.) zawiadamia się, że w dniu  
1 grudnia 2023 r. złożono korektę wniosku, który następnie został zmieniony 
i uzupełniony w dniu 17 stycznia 2024 r. oraz w dniu 16 lutego 2024 r.,  
w sprawie wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej 
pn.: „Rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 683 na odcinku od km 6+095,45  
do km 8+219,23 w miejscowości Wągrodno i Uwieliny, gmina Prażmów, 
powiat piaseczyński”.

Inwestorem przedsięwzięcia jest Zarząd Województwa Mazowieckiego, 
ul. Jagiellońska 26, 03-719 Warszawa, reprezentowany przez Mazowiecki 
Zarząd Dróg Wojewódzkich w Warszawie, działający przez pełnomocnika 
Pana Mateusza Królickiego.

Działki usytuowania obiektu (powiat piaseczyński, gmina Prażmów, 
województwo mazowieckie).
– numery działek w istniejącym pasie drogowym drogi wojewódzkiej nr 683:
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0009 Kamionka  
– działki o nr ew.: 57/17, 64/1, 63,
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0023 Uwieliny  
– działka o nr ew.: 57/5, 62/19, 88/1, 92/1, 95/1, 96/3, 101/4, 112, 179/1,
– numery działek w istniejącym pasie drogowym drogi wojewódzkiej nr 683 
podlegające podziałowi:
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0023 Uwieliny  
– działka o nr ew. 84 (84/1, 84/2),
– numery działek w projektowanym pasie drogowym drogi wojewódzkiej 
nr 683 stanowiące własność właściwej jednostki samorządu terytorialnego  
–Województwa Mazowieckiego:
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0009 Kamionka  
– działki o nr ew.: 58/8, 58/16, 58/23, 58/35, 58/39, 60/8, 60/19, 60/20, 61/6,
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0023 Uwieliny  
– działki o nr ew.: 44/7, 44/12, 51/3, 53/4, 54/6, 56/10, 56/14, 62/10, 89/1, 90/1, 
93/4, 103/3, 106/4, 106/7, 106/10,
– numery działek w projektowanym pasie drogowym drogi wojewódzkiej 
nr 683 podlegające podziałowi stanowiące własność właściwej jednostki 
samorządu terytorialnego –Województwa Mazowieckiego (tłustym drukiem 
– numery działek przeznaczone do przejęcia dla inwestycji, w nawiasach 
numery działek po podziale):
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0024 Wągrodno  
– działka o nr ew.: 37/15 (37/21, 37/22),
–numery działek w projektowanym pasie drogowym drogi wojewódzkiej 
nr 683 podlegające podziałowi przeznaczone do przejęcia pod inwestycję 
na rzecz właściwej jednostki samorządu terytorialnego (tłustym drukiem 
– numery działek przeznaczone do przejęcia dla inwestycji, w nawiasach 
numery działek po podziale):
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0024 Wągrodno 
– działki o nr ew.: 37/13 (37/17, 37/18), 37/14 (37/19, 37/20), 37/16 (37/23, 
37/24),
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0009 Kamionka  
– działki o nr ew.: 55/1 (55/2, 55/3), 56 (56/1, 56/2), 57/7 (57/18, 57/19), 58/15 
(58/40, 58/41), 58/17 (58/42, 58/43), 58/18 (58/44, 58/45), 58/22 (58/46, 
58/47), 58/24 (58/48, 58/49), 58/37 (58/50, 58/51), 58/38 (58/52, 58/53), 59/1 
(59/5, 59/6), 59/2 (59/7, 59/8), 60/13 (60/21, 60/22), 60/14 (60/23, 60/24), 
60/15 (60/25, 60/26), 60/16 (60/27, 60/28), 60/18 (60/29, 60/30), 61/5 (61/7, 
61/8), 62 (62/1, 62/2), 69 (69/1, 69/2), 75 (75/1, 75/2), 76 (76/1, 76/2), 77 (77/1, 
77/2), 92/2 (92/11, 92/12), 93/1 (93/4, 93/5), 104/6 (104/12, 104/13),
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0023 Uwieliny  
– działki o nr ew.: 39/1 (39/2, 39/3), 40/2 (40/3, 40/4), 41/1 (41/2, 41/3), 42/1 
(42/2, 42/3), 44/3 (44/20, 44/21), 44/4 (44/22, 44/23), 45/2 (45/4, 45/5), 45/3 
(45/6, 45/7), 46/2 (46/4, 46/5), 46/3 (46/6, 46/7), 47/1 (47/2, 47/3), 48/1 (48/2, 
48/3), 49/1 (49/2, 49/3), 50/1 (50/2, 50/3), 54/5 (54/7, 54/8), 55/1 (55/2, 55/3), 
56/3 (56/20, 56/21), 56/5 (56/22, 56/23), 56/7 (56/24, 56/25), 56/8 (56/26, 
56/27), 56/9 (56/28, 56/29), 56/11 (56/30, 56/31), 56/16 (56/32, 56/33), 57/3 
(57/8, 57/9), 57/6 (57/10, 57/11), 57/7 (57/12, 57/13), 58 (58/1, 58/2), 59/3 
(59/4, 59/5), 60/2 (60/4, 60/5), 60/3 (60/6, 60/7, 60/8, 60/9), 62/4 (62//22, 
62/23, 62/24), 62/8 (62/25, 62/26), 62/9 (62/27, 62/28), 62/18 (62/29, 62/30, 
62/31), 62/21 (62/32, 62/33), 64 (64/1, 64/2), 66/1 (66/19, 66/20, 66/21), 66/2 
(66/22, 66/23, 66/24, 66/25), 66/18 (66/26, 66/27, 66/28), 85 (85/1, 85/2), 86 
(86/1, 86/2), 87 (87/1, 87/2), 90/6 (90/18, 90/19), 91 (91/1, 91/2), 94/1 (94/4, 
94/5), 94/2 (94/6, 94/7), 94/3 (94/8, 94/9), 96/1 (96/6, 96/7), 96/4 (96/8, 
96/9), 98 (98/1, 98/2), 99/8 (99/42, 99/43), 99/9 (99/44, 99/45), 99/10 (99/46, 
99/47), 100/1 (100/3, 100/4), 100/2 (100/5, 100/6), 101/1 (101/9, 101/10), 
101/3 (101/11, 101/12), 101/5 (101/13, 101/14), 101/6 (101/15, 101/16), 
102 (102/1, 102/2), 103/2 (103/12, 103/13), 103/4 (103/14, 103/15), 103/6 
(103/16, 103/17), 104/1 (104/3, 104/4), 105 (105/1, 105/2), 106/8 (106/15, 
106/16), 107/1 (107/3, 107/4), 110 (110/3, 110/4, 110/5), 111/6 (111/10, 
111/11), 111/8 (111/12, 111/13), 111/9 (111/14, 111/15), 113 (113/1, 113/2, 
113/3), 150/18 (150/19, 150/20, 150/21), 155 (155/1, 155/2),
– numery działek przeznaczone pod pas drogowy innej drogi publicznej, 
zgodnie z art. 11f ust. 1 pkt 2 ustawy zrid (tłustym drukiem – numery działek 
przeznaczone do przejęcia pod rozbudowę drogi powiatowej nr 2830W):
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0024 Wągrodno  
– działki o nr ew.: 38/6 (38/11, 38/12), 38/9 (38/13, 38/14),
– numery działek przeznaczone pod pas drogowy innej drogi publicznej, 

zgodnie z art. 11f ust. 1 pkt 2 ustawy zrid (tłustym drukiem – numery działek 
przeznaczone do przejęcia pod rozbudowę drogi powiatowej nr 2826W):
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0023 Uwieliny  
– działki o nr ew.: 60/3 (60/6, 60/7, 60/8, 60/9), 62/18 (62/29, 62/30, 62/31),
– numery działek przeznaczone pod pas drogowy innej drogi publicznej, 
zgodnie z art. 11f ust. 1 pkt 2 ustawy zrid (tłustym drukiem - numery działek 
przeznaczone do przejęcia pod rozbudowę drogi gminnej nr 280800W):
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0023 Uwieliny  
– działka o nr ew.: 150/18 (150/19, 150/20, 150/21),
– numery działek przeznaczone pod pas drogowy innej drogi publicznej, 
zgodnie z art. 11f ust. 1 pkt 2 ustawy zrid (tłustym drukiem - numery działek 
przeznaczone do przejęcia pod rozbudowę drogi gminnej nr 280506W):
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0023 Uwieliny  
– działki o nr ew.: 62/4 (62/22, 62/23, 62/24), 66/1 (66/19, 66/20, 66/21), 66/2 
(66/22, 66/23, 66/24, 66/25),
– numery działek przeznaczone pod pas drogowy innej drogi publicznej, 
zgodnie z art. 11f ust. 1 pkt 2 ustawy zrid (tłustym drukiem - numery działek 
przeznaczone do przejęcia pod rozbudowę drogi gminnej nr 280508W):
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0023 Uwieliny  
– działki o nr ew.: 66/2 (66/22, 66/23, 66/24, 66/25), 66/18 (66/26, 66/27, 
66/28), 113 (113/1, 113/2, 113/3), 114/1 (114/3, 114/4),
– numery działek stanowiące teren linii kolejowych zgodnie z art. 20a ustawy 
o szczególnych zasadach przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg 
publicznych:
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0009 Kamionka  
– działka o nr ew.: 47/3,
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0023 Uwieliny  
– działka o nr ew.: 149,
– numery działek podlegających ograniczeniu w korzystaniu niewchodzące 
w skład projektowanego pasa drogowego przeznaczone pod budowę 
lub przebudowę urządzeń wodnych lub urządzeń melioracji wodnych 
szczegółowych, budowę lub przebudowę sieci uzbrojenia terenu, 
przebudowę innych dróg publicznych, budowę lub przebudowę zjazdów, 
rozbiórki istniejących obiektów budowlanych nieprzewidzianych do dalszego 
użytkowania (działka pogrubiona – numer działki po podziale pozostająca 
przy obecnym właścicielu):
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0024 Wągrodno  
– działki o nr ew.: 37/13 (37/18), 37/14 (37/20), 37/16 (37/24), 38/6 (38/12), 
38/8, 38/9 (38/14),
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0009 Kamionka  
– działki o nr ew.: 53/1, 54/1, 55/1 (55/3), 56 (56/2), 57/5, 57/7 (57/19), 57/16, 
58/9, 58/10, 58/15 (58/41), 58/17 (58/43), 58/18 (58/45), 58/22 (58/47), 58/24 
(58/49), 58/32, 58/33, 58/34, 58/37 (58/51), 58/38 (58/53), 59/1 (59/6), 59/2 
(59/8), 60/13 (60/22), 60/14 (60/24), 60/15 (60/26), 60/16 (60/28), 60/18 
(60/30), 61/5 (61/8), 62 (62/2), 64/2, 65, 69 (69/2), 75 (75/2), 76 (76/2), 77 
(77/2), 91, 92/1, 92/5, 104/6 (104/13), 104/7, 104/8,
jednostka ewidencyjna 141805_2 Prażmów, obręb 0023 Uwieliny  
– działki o nr ew.: 1 (1/5), 32/2, 38/1, 39/1 (39/3), 40/2 (40/4), 41/1 (41/3), 
42/1 (42/3), 44/3 (44/21), 44/4 (44/23), 44/8, 44/9, 45/2 (45/5), 45/3 (45/7), 
44/14, 46/2 (46/5), 46/3 (46/7), 48/1 (48/3), 49/1 (49/3), 50/1 (50/3), 51/4, 
51/5, 51/6, 54/3, 54/4, 54/5 (54/8), 55/1 (55/3), 56/3 (56/21), 56/5 (56/23), 
56/8 (56/27), 56/9 (56/29), 56/11 (56/31), 56/13, 56/15, 56/16 (56/33), 57/3 
(57/9), 58 (58/2), 59/2, 59/3 (59/5), 60/1, 60/2 (60/5), 60/3 (60/8, 60/9), 62/9 
(62/28), 62/18 (62/31), 62/21 (62/33), 64 (64/2), 66/1 (66/21), 66/2 (66/25), 84 
(84/2), 89/4, 90/6 (90/19), 90/7, 91 (91/2), 92/2, 93/5, 94/1 (94/5), 94/2 (94/7), 
94/3 (94/9), 95/3, 96/1 (96/7), 96/4 (96/9), 96/5, 98 (98/2), 99/8 (99/43), 99/9 
(99/45), 99/10 (99/47), 99/11, 100/1 (100/4), 100/2 (100/6), 101/1 (101/10), 
101/3 (101/12), 101/5 (101/14), 101/6 (101/16), 102 (102/2), 103/2 (103/13), 
103/4 (103/15), 103/6 (103/17), 104/1 (104/4), 105 (105/2), 106/5, 106/6, 
106/8 (106/16), 106/9, 106/11, 106/14, 107/1 (107/4), 107/2, 108/1, 109/2, 110 
(110/5), 111/6 (111/11), 111/8 (111/13), 111/9 (111/15), 113 (113/3), 114/1 
(114/4), 155 (155/2).

Stronami postępowania w sprawie są wnioskodawca, właściciele, 
użytkownicy wieczyści nieruchomości objętych wnioskiem.

Ponadto zawiadamia się, że dnia 4 marca 2024 r. zostało wydane w trybie 
art. 35 ust. 3 ustawy z dnia 7 lipca 1994 r. Prawo budowlane (Dz. U. z 2023 r., 
poz. 682 ze zm.) postanowienie Nr 242/SAAB/2024 znak: WIR-I.7820.2.9.2023.
EPJ, nakładające na inwestora obowiązek usunięcia, w terminie 90 dni, 
nieprawidłowości i braków w projekcie budowlanym.

Akta sprawy do wglądu znajdują się w Mazowieckim Urzędzie 
Wojewódzkim, w Wydziale Infrastruktury i Rolnictwa w Delegaturze  
– Placówce Zamiejscowej w Radomiu, ul. Żeromskiego 53, 26-600 Radom 
(pok. 205A), godz. przyjęć w poniedziałki w godz. 1300 – 1600 oraz w czwartki 
w godz. 800 - 1200, gdzie można składać ewentualne uwagi i wnioski dotyczące 
przedmiotowej sprawy, do dnia wydania orzeczenia w sprawie. Zgodnie z art. 
49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. Kodeks postępowania administracyjnego 
(Dz. U. z 2023 r., poz. 775 ze zm.), doręczenie uważa się za dokonane po 
upływie czternastu dni od dnia publicznego ogłoszenia. 

Jednocześnie informuję, iż w trakcie prowadzonego postępowania,  
o czynnościach tutejszego organu, strony postępowania będą informowane 
w drodze publicznych obwieszczeń, zgodnie z art. 49 § 1 Kpa.

Data publicznego obwieszczenia 27 marca 2024 r.
WIR-I.7820.2.9.2023.EPJ

OGŁOSZENIA

      OGŁOSZENIE
Burmistrz Miasta i Gminy Góra Kalwaria działając na podstawie art 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 roku o gospodarce nieruchomościami (t.j.  Dz. 
U. z 2023 r. poz. 344 z późn. zm.) informuje, że na tablicy ogłoszeń w siedzibie Urzędu Miasta i Gminy Góra Kalwaria, ul. 3 Maja 10, 05-530 oraz na stronie 
internetowej www.bip.gorakalwaria.pl został zamieszczony wykaz nieruchomości przeznaczonej do oddania w dzierżawę, na okres 10 lat:
Góra Kalwaria, obręb 1-02, część działki 37/37 o pow. 190 m2, KW WA1I/00042093/4, grunt pod wieżą kratową i urządzeniami teletechnicznymi.
Powyższy wykaz został podany do publicznej wiadomości na okres 21 dni: od 27.03.2024 r. do 17.04.2024 r.

      OGŁOSZENIE
Burmistrz Miasta i Gminy Góra Kalwaria działając na podstawie art 35 ust. 1 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 roku o gospodarce nieruchomościami (t.j.  Dz. 
U. z 2023 r. poz. 344 z późn. zm.) informuje, że na tablicy ogłoszeń w siedzibie Urzędu Miasta i Gminy Góra Kalwaria, ul. 3 Maja 10, 05-530 oraz na stronie 
internetowej www.bip.gorakalwaria.pl został zamieszczony wykaz nieruchomości przeznaczonej w najem, na okres 3 lat: 
Lokal o pow. użytkowej 16,95 m2 przy ul. Pijarskiej 8, 05-530 Góra Kalwaria, obr. 1-01, KW WA5M/00265269/0, w celu prowadzenia działalności usługowej  
tj. salonu fryzjerskiego.
Powyższy wykaz został podany do publicznej wiadomości na okres 21 dni: od 27.03.2024 r. do 17.04.2024 r.
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W Piasecznie, na skraju miasta 
tuż przy granicy z Chyliczka-

mi, spotkamy osiedle drewnianych 
domków o identycznej architekturze, 
które dziś zasłaniają od strony waż-
nych dla miasta ulic przelotowych, 
Chyliczkowskiej i Przesmyckiego, 
wysokie drzewa. Kilka dekad wstecz, 
domki były osadzane na pustkowiu.  
Z chwilą ich zasiedlania, każdy właści-
ciel domku zagospodarowywał według 
własnego projektu niewielki ogródek. 
Również ulica Stefana Żeglińskiego by-
ła obsadzana drzewami, a dziś osiedle 
jest pięknie, zielone i zadbane. Historia 
budowy domków zwanych amerykań-
skimi sięga czasów rozpoczęcia budo-
wy Zakładu Kineskopów Kolorowych 
UNITRA Polkolor, czyli czasów końca 
lat 70. XX w.

W roku 1981, gdy zaczęły wycho-
dzić gazetki wydawane przez NSZZ 
„Solidarność” Regionu Mazowsze, 
zachłyśnięto się pozorną wolnością, 
a dziennikarze w swoich felietonach 
kochali ujawniać bzdurne decyzje z cza-
sów PRL. Takim tytułem zakładowej 
prasy była gazeta „Nasze Sprawy”, skąd 
zaczerpnę informacje na temat „do-
mków amerykańskich”. Tytuł felietonu 
to „Domek dla „Amerykanina””. Cudzy-
słów przy wyrazie „Amerykanina” jest 
celowo użyty, co za chwilę wyjaśnię.

Cytuję z Naszych Spraw: „Nie 
wszystkim zapewne wiadomo, jak 
wyglądają początki wielkich inwesty-
cji w PRL. Na wstępie jest pomysł. Na 
przykład taki, by zalać 600 tysiącami 
sztuk kolorowych telewizorów (taką 
liczbą wyrażono docelowo wysokość 
produkcji). Wszystkie inwestycje, 
których budowa będzie dotyczyć, są 
głośno chwalone. Aprobata jest tak po-
wszechna, że w ogólnym zachwycie cał-
kowicie jest pominięta sprawa rozpo-
znania rynku i dostosowania produkcji 
do jego potrzeb. Rzecz polega na tym, 
że przy okazji będzie można załatwić 
moc własnych, partykularnych intere-
sów”. I tak na inwestycję spada deszcz 
pieniędzy, bo budowa Polkoloru jest 
dla władzy socjalistycznego państwa 
priorytetowa. Co wcale nie dziwi, bo w 

zamyśle jest zatrudnienie w zakładzie 
kilka tysięcy osób załogi przy produk-
cji kineskopów do nowoczesnych tele-
wizorów. A jak już będziemy mieli do 
rozgospodarowania deszcz pieniędzy, 
to warto też włączyć w budowę zakła-
du osiedle luksusowych willi. Mimo że 
zaplanowana jest też budowa hotelu 
robotniczego. I pomysł ten przyjmuje 
formę prawną. W Dzienniku Uchwały 
Rady Ministrów nr 152 z roku 1976 
zostaje uruchomiony program two-
rzenia zakładów telewizji kolorowej. Z 
programem ministrów nikt nie będzie 
dyskutować. Ważne jest, że w program 
włączono też budowę osiedla dla Ame-
rykanów. Bo Amerykanie jak przyjadą 
do Piaseczna z całymi rodzinami, to 
muszą mieszkać w warunkach luksu-
sowych, a nie tam gdzieś po hotelach. I 
jak piszą w „Naszych Sprawach”, kryty-
kują inwestycje tylko ci, co nie dostali 
się pod złoty prysznic pieniędzy, to kto 
by się tam nimi przejmował.

Przyklepano budowę 100 (!) do-
mków jednorodzinnych. Pomysł budo-
wy mieszkania/domu dla specjalistów 

amerykańskich, którzy mieli zjechać 
do Piaseczna, aby wdrożyć licencję, nie 
był do końca zły. Wiedziano, że taki 
fachowiec przyjedzie na kilka lat i za-
pewne nie będzie chciał się ruszyć bez 
rodziny z własnego kraju, będzie chciał 
mieszkać w luksusowych warunkach. 
Jednak liczba domków dla tych rodzin 
przerosła całkowicie rozsądek. Co wię-
cej: nie było informacji, że Amerykanie 

stawiają sprawę tak, że chcą takich, a 
nie innych warunków mieszkaniowych. 
Sami Polacy wymyślili scenariusz bu-
dowy. Była też grupa ludzi, która jednak 

sugerowała, że taniej będzie wynająć 
hotel Forum czy Solec, ale przeważy-
ła argumentacja, że Amerykanie będą 
mieli z piaseczyńskiego osiedla bliżej 
do pracy. Były też głosy, aby zmniejszyć 
liczbę budynków ze stu do pięćdzie-
sięciu, ale jakoś nikt nie słuchał głosu 
rozsądku. Ciekawe jest też to, że nikt 
nie pytał zarządu UNITRY co zrobi z 
tymi 100 domkami. Z tego, co czytam 
w czasopismach z tamtego czasu, nie 
było planów co będzie, gdy Ameryka-
nie wyjadą z Polski. No ale tu muszę 
dodać, że wszyscy domyślali się, co by-
ło w głowach decydentów w sprawie 
przeznaczenia willi po kilku latach. Kto 
żył w tych czasach, wie, o czym tu piszę.

W „Naszych Sprawach” czytamy, 
że: „Koszt uruchomienia programu 
telewizji kolorowej wynosić miał do  
1980 r. – 16 mld złotych. Przewidy-
wano, że na osiedle łącznie z pełnym 
wyposażeniem domów pójdzie 400 
mln złotych. Łatwo obliczyć, że osiedle 
miało kosztować 2,5% całej inwesty-
cji. I tak koszt nabycia np. telewizora 
Jowisz będzie wyższy o 2,5%, bo kupu-
jący będą musieli spłacać koszt budowy 
willowego osiedla”.

No dobrze, ale w czasach, gdy 
trudno było o mieszkanie, może do-

brze, że pomyślano o tym, aby potem 
oddać pracownikom Polkoloru „do-
mki amerykańskie”. I tu przytacza się 
następująca kalkulację: koszt budowy 
normatywnego mieszkania M2 w bloku 
wynosił 700 tys. Można by było wybu-
dować 551 mieszkań o pow. 100 m kw., 
a ograniczając do 60 m kw. nawet około 
1000 mieszkań, co na lata rozwiązałoby 
sytuację mieszkaniową w Piasecznie. 
Według danych spółdzielni „Jedność” 
w roku 1979 oddano do użytku dwa 
budynki, w 1980 żadnego, a 5 w stanie 
surowym czekało na wykończenie. 

Osiedle „domków amerykańskich” 
tymczasem rosło, w mieście zachłysnę-
liśmy się tą budową, był taki powiew 
luksusu z zachodu. Każdy z miesz-
kańców miasta chodził na spacer w 
kierunku osiedla, aby nacieszyć oczy 
inwestycją. Życie napisało scenariusz. 
Stolbud, który na licencji szwedzkiej 
budował domki, niestety nie wykonał 
dobrze swojej pracy. Ściany domów by-
ły krzywe, a okna źle obsadzane itd. Nie 

dotrzymano terminu oddania inwesty-
cji. Gdy zza oceanu przyjechali fachow-
cy, usadowiono ich w hotelu. Co gorsze: 
znalazło się tylko kilku chętnych do 
zamieszkania w willach. Niestety też 
nie wybudowano 100 domów. Po kilku 
latach rozdano drewniane domki pra-
cownikom Polkoloru. Trzeba je co jakiś 
czas konserwować, szczególnie elewa-
cję, a o środek również zadbać. Sprawa 
przydziałów do dziś budzi emocje, nikt 
z ówczesnych pracowników nie chce o 
tym mówić. Znam kilka rodzin miesz-
kających w „domkach amerykańskich” 

i wcale im nie zazdroszczę, moja firma 
wykonywała dla nich pracę, to wiem, o 
czym piszę.

Tymczasem spaceruję po osiedlu 
i podziwiam kwitnące drzewka ogła-
szające wiosnę, na balkonach niektó-
rych domków krzątają się mieszkańcy 
– piękny niedzielny poranek. 

Małgorzata Szturomska

Domek dla Amerykanina
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Osiedle domków zwanych kiedyś amerykańskimi
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Rysunek z artykułu zamieszczonego w Naszych Sprawach z 1981 r. 

Dowcip z felietonu zamieszczonego w Naszych Sprawach z 1981 r. 
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Kwitnące, ozdobne drzewko rosnące w ogrodzie przy ul. Stefana Żeglińskiego 
oznajmia wiosnę



20 NR 471 (12) 27 MARCA 2024 OGŁOSZENIA



21NR 471 (12) 27 MARCA 2024OGŁOSZENIA



22 NR 471 (12) 27 MARCA 2024 KRZYŻÓWKA

POZIOMO: 1) pora roku z Wielkanocą; 6) inaczej palmojad, ptak; 8) malowanie pisanek i święcenie palm; 9) Mario, napisał „Ojca 
chrzestnego”; 10) inna nazwa glonów; 12) biała odmiana gipsu; 14) kutwa, dusigrosz; 21) waluta w Omanie; 22) cumują w porcie;  
25) kłujący w doniczce; 27) jabłka i gruszki; 28) halny w Tatrach; 29) żelazna rezerwa; 30) Jo, napisał „Pierwszy śnieg”; 31) tytuł arabskiego 
księcia; 32) nazywany wilczym grochem; 33) zespół dziewięciu muzyków; 35) japońska marka zegarków; 37) bawełnica korówka krócej; 
39) cienki płat blachy; 41) zawodowo jeździ po lodzie; 44) pigwica właściwa inaczej; 47) Askar, były prezydent Kirgistanu; 49) japońska 
dama do towarzystwa; 51) wzór wyszyty na tkaninie; 52) powieść Joanny Chmielewskiej; 53) rzeka w Świdwinie; 54) żelbetowa belka nad 
oknem; 55) pluszowe niedźwiadki; 56) brak ich w kamizelce; 57) fiński region z Rovaniemi; 58) zawijany kotlet wołowy; 59) robi zdjęcia; 
60) dawna stolica Finlandii; 61) ubiory, kreacje; 63) broń biała muszkieterów; 65) buduje żeremia; 66) Kaczyński lub Wałęsa; 67) aktówki 
na dokumenty; 68) najwyższy szczyt Armenii.

PIONOWO: 1) wierzba wiciowa inaczej; 2) arbiter na boisku; 3) surowy tryb życia,  wstrzemięźliwość; 4) jednobarwne jajko wielkanocne; 
5) ustęp, fragment tekstu od wcięcia; 7) wielkanocne ciasto; 11) doręcza polecone i emerytury; 13) kupowany w aptece; 15) w nim 
święconka; 16) część trasy wyścigu; 17) towarzyszyli Jezusowi; 18) popielcowa przed Wielkanocą; 19) małe, młode konie; 20) kotki 
na wierzbie; 23) grzanki z opiekacza inaczej; 24) imię żeńskie; 25) największa wyspa Grecji; 26) drugie co do wielkości miasto Estonii;  
34) palmowa przed Wielkanocą; 36) imitacja skóry dla tapicera; 38) urząd antykorupcyjny; 40) sygnał dźwiękowy w samochodzie; 42) był 
nim Krzysztof Kolumb; 43) żelazny zapas inaczej; 44) sekundomierz; 45) kładka nad jeziorem do cumowania; 46) bardzo niski człowiek; 
47) leczenie zapachami; 48) sędzia przed nominacją; 50) pisanki i kraszanki; 51) ...Roa, jedyne miasto na Wyspie Wielkanocnej; 53) msza 
wielkanocna z procesją; 61) dzień święcenia pokarmów; 62) olejne na płótnach; 64) wielkanocna święcona w niedzielę.
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 DAM PRACĘ 

  Firma poszukuje osoby  
do sprzątania biur i pomieszczeń  
socjalnych. Pełny etat, umowa o pracę. 
Praca w Solcu k. Szymanowa.  
Zadzwoń na nr 501 631 374

  Firma sprzątająca zatrudni  
mężczyznę do wykonywania prac  
porządkowych na terenie centrum  
handlowego w Wólce Kosowskiej  
k. Mrokowa 504246180 

Pracowników do serwisu urządzeń 
wentylacyjnych, również  

bez doświadczenia tel. 601 923 395 

  Piekarnia Łazy k. Magdalenki zatrudni 
piekarza i osobę do krojenia chleba  
i układania tras. tel. 506 59 55 55 

  Szukam Panią do opieki do staruszki 
chodzącej w Raszynie. Tel. 22 728 00 10 

  Firma poszukuje osoby do sprzątania 
hali produkcyjnej i magazynowej. Praca 
w systemie zmianowym po 12 godz.  
– 2 dni w godz. 6-18, 2 dni przerwy,  
2 dni w godz. 18-6. Praca w Solcu  
k. Szymanowa, dojazd z Warki,  
Góry Kalwarii i Wilanowa zapewniony. 
Zadzwoń na nr 501 631 374

  Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36 

  Do prac ogrodniczych i brukarskich 
ambitnego, mile widziane  
doświadczenie lub chęć przyuczenia się, 
tel. 511 126 841

  Praca dla magazyniera  
na składzie budowlanym - Siedliska,  
tel. 503 150 599 

KUPIĘ  
Skup Złomu Złota  

po 140 zł/gram - w pr. 0,585  
NATALIA-GOLD  

Piaseczno, ul. Kościuszki 18/A

 Antyczne meble, obrazy, srebra,  
platery, odznaczenia, szable, książki,  
pocztówki, 504 017 418 

SPRZEDAM  
 Okna i drzwi z montażem, prosto  

od producenta, 737768446 

 Drewno opałowe, tel. 602 770 361, 
791 394 791 

USŁUGI  
DOCIEPLANIE BUDYNKÓW,  

MALOWANIE ELEWACJI,  
PONAD 25 LAT DOŚWIADCZENIA  

TEL. 501 62 45 62 

 Sprzedaż i montaż okien i drzwi  
wew. i zew. Rolety zew., wew. żaluzje,  
plisy, moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223    

 Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223,601 623 480  

 Ścinka drzew, sprzątanie gałęzi  
z rębakiem, ogrody - pełen zakres.  
Czyszczenie działek kompleksowo.  
Tel-694 910 163 

 AUTOMATYKA, napędy do bram  
- przesuwnych, garażowych,  
dwuskrzydłowych. Sprzedaż, montaż  
i serwis, tel. 790 331 339

  SZYCIE MIAROWE - suknie ślubne, 
wieczorowe, stroje biznesowe  
tel. 601 766 044

 Malowanie, glazurnictwo, podłogi  
i panele, szybko i solidnie  
tel. 669 945 460

Świadectwa charakterystyki  
energetycznej 502-048-125 

  Anteny TV, TV SAT. 
Konfiguracja i naprawa sprzętu RTV.  
Zadzwoń 501 700 315

Elewacje - docieplenia budynków  
- solidnie - tanio - 602-482-572

 Remonty budowlane, hydraulika  
od A do Z tel. 667 604 345 

 Docieplanie budynków, szybko, tanio, 
solidnie tel. 502 053 214 

 Cyklinowanie, parkiety 502514388 

Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875 

 Docieplanie poddaszy pianą,  
wylewki tel. 607 378 288 

 TYNKI GIPSOWE I TRADYCYJNE 
604415352

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63 

 Malarskie tanio tel. 22 7277747,  
501 976 533

 Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe,  
siatka + montaż producent  
tel. 503 572 046

 Kominiarz tel. 500 214 632

 Naprawa pralki, lodówki  
tel. 603 047 616

 Glazura, gres, remonty, 601 219 482 

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997 

 Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

 Hydraulik, złota rączka, tel. 733159220

 Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721

 Przeprowadzki tel. 505 591 721 

 Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721

 Wycinka drzew tel. 505 591 721

 Hydraulika tel. 602 651 211

 ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

 GEODETA tel. 516070915

 Elektryk, tel-666 890 886 

Krycie, Naprawa Dachów,  
tel. 511 928 895 

 Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

 Malowanie, hydraulika, remonty,  
tel. 501 050 907

 Dachy, naprawy, pokrycia, papa  
termozgrzewalna, tel. 502 473 605

 Remonty, tel. 609 926 758 

 Budowa domów, rozbudowy,  
tel. 730 358 998

Elewacje, ocieplenia, tel. 730 358 998

 PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowe j i samochodowej  
508 65 20 30

AUTO-MOTO KUPIĘ

 Kupię motocykle, WSK, Simson, Romet, 
Komar, itp., 721029688

 Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300  

 Kupię stare motocykle.  
Tel. 578 895 990

 Skup aut za gotówkę szybki dojazd  
i wycena tel. 533 525 533

 SKUP AUT NA KASACJĘ 50820673

 Skup aut 2010-2023r. 505 530 300     

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

 Kupię za gotówkę każdą nieruchomość; 
udziały, spadki, wady prawne, zadłużenia. 
Tel. 786-805-828 

 Kupię bezpośrednio dom w Otwocku. 
Tel. 880 447 441   

 Kupię działkę - budowlaną, usługową, 
rolną, siedliska. 22 km od Piaseczna.  
Tel. 601 065 056   

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

 Urocza leśna widokowa działka  
rekreacyjna, Prażmów, tel. 602 770 361

 Działki budowlane 800 m2  
k. Prażmowa, tel. 602 770 361     

NAUKA 

 Matematyka, 664 438 144  

ZDROWIE 

 Protezy zębowe naprawa.  
Tel-502 031 221 

RÓŻNE 

 Kupię dom, mieszkanie lub działkę, 
Warszawa i okolice, 737768446 

 Skup złomu, ul. Puławska 34  
(teren Kubara Lamina), 515273148, 
506264111

 Tanie noclegi Prażmów,  
Tel. 722 202 966

 Obwoźny skup złomu i złomowanie 
aut. Tel- 501 314 711 

FINANSE 

 Kredyt tel. 513-654-277

     
INFORMACJA

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno działając na podstawie art. 35 ust. 1 ustawy z dnia  
21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (t.j. Dz. U. z 2023 r., poz. 344 ze zm.) informuje, 
iż na tablicy ogłoszeń w siedzibie Urzędu MiG Piaseczno, z/s w Piasecznie przy ul. Kościuszki 5 oraz 
na stronie internetowej www.piaseczno.eu, zamieszczony został wykaz dot. wynajęcia w trybie 
bezprzetargowym, na czas oznaczony, tj. od dnia 15.04.2024 r. – 15.10.2024 r., części działki ewid. 
nr 50, obr. 20, o pow. 72 m2, z przeznaczeniem pod ogródek letni kawiarni,

Wykaz zostanie podany do publicznej wiadomości na okres 21 dni licząc od dnia wywieszenia,  
tj. od dnia 27.03.2024 r. 

Burmistrz Miasta i Gminy Piaseczno
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